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THE COMMISSION RESUMES ON THE £th IEBRUARY, 1977.

AUBREY DUNIDUBELE MOKCEIIA: sworn states:

ADV. VAN GRVII: Can you give us information about the role

played by the BPC and SASO during and after the riots? --
Idenlagiﬁaliy BI'C played a significant role in conscientising
the Black people by preaching the philosophy of Elack
consciousness. Students accepted this philosophy readily and
identified with it. In the BPC monthly meetings there used
to attend some of the high school students, Here they imbibed
the spirit of militancy. The other factor is that some (10)
of the BI'C members were teaching in some Soweto schools. Here
they were obliged to conscientise the students although direct
results thereof cannot be quantitatively measured. Nat Serache
raised the issue of Afrikaans in llarch in the monthly meeting
of the BIC Johannesburg Central Branch. It was subsequently
agreed in that meeting that the principal of Thomas lMofolo
Secondary School where the }frikaans row was brewing at that
stage, should be met and challenged to call a public parents
meeting, which he was ?efusing to call, where the /frikaans
language enforcement issue was going to be discussed. (20)
Jack Slubi, Makhapela and Thandisizwe lMazibuko borrowed my car
for that purpose, but that meeting did not materialise, BIFC
and SAS0 Reef Branch are almost one, becausc nf common member-
ship. SASO and BPC .. (intervenes)

CHAIRIIAN: You say BFC and? -- BIC and SAS0, that is the Reef

Branch, are almost one because of common membership. SASO and
BI'C together with other Black organisations, on the Zlst June
merged to constitute the BPA, There is no other role that
BPC and SASO played in and after the riots, as most of its

members were detained for investigation. (30)

ADV, VAN GRAAN: Go on, == One institution that played a

major/...



major role in the riots is Morris Isaacson High School where
Tsitsi H?shinini, president of SASH regional branch, as well
as chairman of the Soweto Students Representative Council,

and Murpheson llorobe, vice-chairman of the SSRC were attending
school., lMorris Isaacson wvhere lir L,!M. Mathabathe is prinecipal,
became the nucleus of the unrest. Almost all the meetings of
the SSRC were held here. This school has a .. (intervenes)

Was Mr Mathabathe involved in the unrest? —-- I would not
say he was involved in the unrest.

Go on. —— This school has a tradition of militancy (10)
which was created at the time of Abram Tiro when he was teaching
there. He had the opportunity of preaching Black consciousness
while he was history master there and many studenfs used to
idolise him. Iir lMathabathe is an approachable man who, unlike
most ot the principals, is well disposed towards Black
consciousness and makes himselt easily available for service.

For what services? -- For community purposes. Whenever -
he usually participates in many community organisations and he
also, as I refer here tfurther, he was approached by SAS0O to
serve on the trusteeship of the project which SAS0 wanted (20)
to start which was called Free University OService., And he
avaiied himself without inhibition, as most other people usually
are afraid because they are civil servants and they do not want
to be involved too much in community work.

But what are the other otfficials afraid of? —- Well, they
are afraid that the government might not like their participa-
tion in activities which have an aura of Black consciousness.

Can you name particular activities with an aura of Black
consciousness? -- Well, I refer you to this particular one,
the ¥Free University Servicc which you have the specific (%0)
project chmmﬁinned by SAS0.

Can/...
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Can you name others that Mr Mathabathe partook in? -~ No,
there are not others that he parténk in except Jjust this one,
He was once asked by SAS0O to serve as_chairman ol the trustee
board for the Iree University Scheme, which was a SASO project.
This project went defunct as a result ot lack of finanecial
resources, J/in attempt was made to resuscitate it this year
.aftEr Tom lManthata, Renneth Rachidi, Jairus Kgokong, Thandi-
sizwe lMazibuko and I met a touring group .. (intervenes)

Do you know Iir Kenneth Rachidi? -- Yes, I know lNir Kenneth
Rachidi. (10)

Is he a friend of yours? —-- Well, he is a comrade in Black
consciousness circles,

Do you know him very well? —— I know him fairly well, I
would not say very, but fairly well,

Is he a trustworthy person? -- Yes, I regard hinm as
trustworthy because he is the BFC president.

Froceed, -- Thandisizwe HMazibuko and I met a touring
group of academics from Amsterdam University. They oftered to
support free university if we provided them with a blueprint.
This was, however, not continued as the other trustee (20)
members, namely Mrs EKgware and Attorney Tembeni, failed to
attend a meeting which was scheduled to talie place at my oiffice
in fpril, 1976.

CHAIRIIAII: Can you remember when it was that you met these

students from - these Dutch students? —- It was not students,
it was academics.
Academics. == It was I would say early in February, 19Y6.
And did they, you say, offered financial assistance? --
They offered not directly tinancial assistance, they said they
would ofter literary material., (30)

What would that mean? -~ That would mean that they would

have/...
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have a student exchange programme in the form otf  literary
material that is going to cover areas academic disciplines
for this particular project, history, science, and so on.
They should ofter what material is available that side ftor
the students this side to study, that is under the auspices
ol /fmsterdam University. |

They oifered this. Who did they otffer this to? -- They
offered this t& SAS0 because SASO was an organisation that had -
started this free university and this free university was
attached to the University of South Africea, but then it (10)
vwent defunct due to lack of financial support and other
resources that students wanted, like library facilities. So
now these academics would come in in that way. They did indiecatce
however that it this project continues they would find some
financial assistance, they would try and launch an appeal.

Fop this frece university. -- For this free university, yes.
The essence of the tree university is that it would just be
a university just for everybody who could just study at home
and it would not offer a certificate that would be orthodox in
a sénse of any normal university, but it would just be (20)
a university where you could study any discipline without any
restrictive curriculum. You could enrol tor science subjects
as well as subjects in the tield of commerce and art, unlike
a normal university where there is a specitic curriculum that
you either choose this line and you may not choose subjects
from many other unrelated ftields, |

Was it only students thattelong to SAS0? -- Yes, I do know.

I say, is it only students belonging to SAS0? -- llot all

students.
ﬂerc there other members of SASO too who were not (30)
students? -~ There were other members of SAS0 who later got

discharged/...
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discharged from the universiﬁy or they got expelled but
originally all the students were supposed to be members of
SASO.

I am putting it fn you the other way. Was everybody who
was a member of SASO also a student? —- lio. |

Vere people other than students allowed to become members
of SAS07? -~ They become only associate members. It was
qualified in the constitution that members other than students
could become associate members.

What is a student, according to the definition of (10)
SAS0? -- A student is one who is in an academic pursuit in
any field of study at an institution of higher learning.

Higher learning? -- Yes, that is pnst-ﬁatric.

Fost-matric? -- Yes,

How many of the people that are called students would
therefore not be students according to the constitution of
SAS0. -- VWell, according to the constitution of SASO this
associate membership would only be conferred to those people who
apply at the discretion of the executive.

Mashinini was a scholar at lMorris Isaacson Gchool. (20)
Is that right? == That is correct.

How what did you call him? A student or a scholar? --
Well, we called him a student. The word student was rather
used loosely, except that in our constitution we specify that
it is referred to those who are studying in post-matriculation.
courses,

S50 you say you have used the word 'student' loosely? -~ Tes,
even the newspapers use the word loosely and they do not make
a difference, a strict difference between high school student
and university student. (30)

Well, it is a high school scholar surely. -- Yes, arguably

S0/ e e
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S50,

I do not understand why you say arguably so. It is so,
isn't it? -- VWell, I suppose the press media have influenced
people to use the word 'student' commonly. If you read a
newspaper they always talk of students have gone back to school,
students are not going back to school and so on. They do not
say scholars. /nother sense in which the word 'scholar' is
used is at the high university level where you say professor
so and so is a scholar, he is an outstanding scholar in this
discipline, ' (10)

No, no, you know that is not the scholar I am speaking of.
Vere you ever at a university? -- Yes, I was,

Where? —- At Turfloop.

There you were a student. —-- Quite so.

When did you leave there? -- In 1972.

In 1972, == Yes,

How since then you were no longer a student because you
were not at a university. -- No, but I was a student because I
was studying with the+Univer5ity of South Africa.

Were you studying with the University of South Africa? (20)
-- Quite so. By correspondence,

Vere you still during 1976 a2 registercd student of the
University of South Africa? —-- Definitely.

As such did that admit you to membership of SASO? -- Yes,
that entitled me to membership of SASO.

T'eople who were at the different schools, for example the
Morris Isaacson School, they were strictly speaking scholars.
-- Yes,

Loosely they were referred to as students. -- Yes, quite so

They w?uld be entitled, at the most, to associate (30)
membership of SAS0. -- As a group, the constitution says that

| other/... |
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other organisations as a group can be accorded, shall be
accorded associate membership status as a group. Which means
for instance if a gronp, an association of ministers are
interesﬁed, they could be accorded associate membership status
and high school students movement asc a movement can be accorded
but not the individuals. They would come as observers at a

- meeting if they want to, but they would not be individually
accorded membership. That is now at conferences, for instance
we have observers from various organisations coming there to
the conference. - (10)

And the head office of SASO where is that? -- It is in
Durban, £6 Beatrice Street,

Isn't it in Fing William's Town? -- o, it is not in King
William's Town, it is just a branch in King VWilliam's Town.

King Villiam's Town is just a branch? -—-Yes. It is Jjust
like here in Johannesburg we have the Reet Branch which is
called RESO.

What would te the position ot people who studied at a
teachers training college? Would they be ordinary members or
would they be associate members? -- They would be ordinary (ED}
members because a teachers training college is regarded as an
ins¥itut19n of higher learning, as opposed to an ordinary high
school, The same would apply to students at theological

seminaries,

ADV. VAN GRAANI: Did HMashinini accompany you to the SASO

confercnce in July, 1976? —-- Yes, he did.
At llammanskraal. -- Yes, he did,
In what capacity did he accompany you? -- lle accompanied
me as an observer for SASIIL.
Is SASM the organisation for the high school scholars? (%0)
-- Yes, high school students.
We/eaw
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- We are busy with roles of diftercent organisations during
and after the riots and with particular events., What would you
say was the economic and social eftects after the 16th June
in Soweto? -—- The ccononic effect?

Yes, ol the riots or the social effects or the public
eftects. —- I would say that they were completely disrupted.

Why do you say so? -- Well, because violence broke out
and there was looting and there was incineration of buildings
and the whole situation was chaos.

Did you approve of this? —- To. (10)

Did you attempt, 2s a member of SAS0, to improve the
situation? -- Yes, an attempt was made under the auspices of
the BrA, that is the various organisations, SAS0O is also an
affiliate of the BI'A, we called a public meeting and there a
resolution was taken to dissuade the people from carrying on
with this looting and burning of property. |

What was the date of that meeting that you nrganisedﬁ -
It was the lst August, londay, lst fugust. It was held at
Regine Mundi in Rockville in the Catholic Church.

Did you perhaps approach ILienneth Rachidi on the 1l8th (20)
June and tell him to address a public meeting which was to be
held at the A.l1.E. Church, Orlando \est, on the 20th June,
19/6? -- QJuite so. |

Vhat did you tell him? -- It was after Dr Iatlhare,
chairman of the Soweto TFarents /Mssociation, had said that there
would be need then to have other organisations within the
community involved and attend a public meeting and that public
meeting was aimed to take place on the Z0th.

Who would be invited to that public meeting? -- To that
public meeting were going to be invited the leaders of the (50)

various organisations plus everybody in the community who would

“be/. ..
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be in a pﬂsitiﬁn to attend,. | .

VWhat was the purpose of that mentlngﬁ —- The purpose of that
meeting was to look into the question of orpganising a mass
funeral as well as pool our resaurces_tngether in trying to

contain the situation of the riots.

CHATRIIAII: But didn't you think that a mass tuneral might

increase the intensity of the riots? —- Well, that was just a
remark which was Jjust made by one member in the meeting.

Did one member say that at the meeting? -- Yes.

And what did the meeting think? -- Well, the meeting (10)
did not approve of that.

I am not saying approve, did they believe that it could
or diﬁ they not? —— Well, the meeting did not discuss that
particular issue as an issue particularly, because it did not
come up under agenda.

If this was a neeting which contained, amongst other things,
the riots as they were then, did they not think that by con-
taining it, that by having a mass funeral you were not containing
it, but you might in trag¢t be accentuating it and making it more
violent than it was before? -- Vell, the mceting was (20)
drawing reference to previous mass funerals which were organised
by the comnunity like in the case of the Langlaagte train
disaster and the collapse of the Dube bridge; There were mass
funerals organised and .. (intervencs)

Yes, but were they funerals which were organised when
there was turmoil, when there was unrest like this, when there
.had been days of rioting? -- llo, but then there was not
es (inaudidble) .. of mass funerals where rioting would be
accentuated. The BI'A thought that if organisations were
involved, there would be some form of .. (intervenes) (30)

Are you saying to me that at the orgmnisation of the

m“t'- .u"---
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mass funeral it was not thought that the unrest would be
increased? -- llo, it was not for that.

Don't you think that? == That is why we harnessed the
services of funeral undertakers and who had come forward and
said that they would be prepared, as an association, to offer
a certain number of coffins free of charge or at a reduced
rate, but it wouldle difficult if these are not done at the
same time and this offer was made in the past and also a
Taxi Association said that if there can be one day set aside
for the mass funeral, then they would offer their taxis, (10)
pull them out of the ranking route and then they would take
everybody to get there to minimise expenses.

Lnﬂ Winnie lMandela said that if it was on a week day, it
would be better because then people would not go to work. -- Ja.

But that would be further disrupting the economy, wouldn't
it? -- That is why it was rejected.

Well now, if that is so, how is it that you never thought
that this might increase the unrest? -- That is why we rejected
the suggestion and said that it should just take place on a
Saturday atfternoon, (20)

Did it take place on a Saturdny afternoon? -- The mass
funeral was banned and did not take place as such. Instead a
Eymbﬂlid funeral was held in Jjust one church and at another
church a memorial service was held,

S50 is it correct then that jyou did think that a mass
funeral might increase the intensity of the unrest? -- We did
not think that it would increase the intensity of the unrest
and that is why we applied for permission to have it to take
place. And it was the result nr.pnrmissian which was withheld
that we ﬂeﬁided to stop and not have it, but otherwise (20)
we were intending to have a wmass funeral like it has always

been/ ...
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been the case in the past.

ADV, VAN GRAMI: If you did not ﬁet permission to have the mass

funeral, why was there still a need to arrange a symbolic
funeral? -~ Well, that idea was brought up in order to show
sympathy with the other people who would not be buried in
that way. In other words decep down in the hearts of the people
we felt that it was a slap in the face for the authorities to
refuse a mass funeral to be held and in order not to defly

he authorities and at the same time to show sympathy with the
rest of the other victims that we would not be able to (10)
bury under one, say, umbrella, then we just had one corpse
chosen.

So you said that it was the intention to sympathise with
the relatives of the people who died? -- (juite so.

How, why did you want to make a public affair of that
act of showing sympathy? -- Well, if you want to show sympathy
to the public, you cannot do it in a clandestine way, otherwise
the public wruld not know that you have shown sympathy.

But why is the public so important? Uhy is the public
such an in important factor in this funeral? -- Vell, it (20)
is because this thing had affected the public.

In what way? —- In the sense that everyboedy was concerned
about it. It affected the lives, the thinking of everybody in
the community, beczcuse it took place there in their midst.

So anm I correct when I say that your intention was to get
the public involved in the situation after the 16th June? --Yes.

Involved in what? —= Involved in containing the situation
and also in pooling our resources together to contribute a big
fund which was going to serve as relief to the bereaved families

But was it not possible to supply them with funds (70)
or money without having a symbolic funcral? —- Then where would

tth"‘- L
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the money come ifron?

llo, I am asking you the question. -- I say that the
symbolic funeral was just a token of sympathy, that is all it
was.

I am asking ¥you was it not possible to supply the relative:
of the people who died with money without having a symbolic
funeral? — That is true, it was possible, So the symbolic
funcral served a different purpose. It was not to get the
money, we had already started with launching an appeal for
funds. The symbﬂlic'funeral came much af a later stage (10)
purely as a token of - or as a gesture of showing sympathy.

Did you possess a list of the pcople who died since the
16th ﬁune? -- Ies, we possessed a list although it was not a
full list, but it wans fairly comprehensive.

When you say 'we', who are you referring to? =- That is
the DBlack I'arents Association,

How many people according to that list, died since the 16th
until the l&th? -- It was difticult to get the actual statis-
tics, because we had to Eo to - some people had to come to us
and inform us and we also appealed to various organisations (20)
to find out, even the doctors in their various surgeries and
even at the hospital, so it was diiticult to have an exact
figure. So the number kept on increasing until I was detained.
I can only say that at the time when I was detained, it was 88,
that is at that time when I was detained.

I appreciate your problem, but I asked you, you have said
that you were in possession of a list. Ilow many names were on
that list? —= I say there were 08 at the time when I was
detained.

Ho, but on the 1l¥th., Because you said that you (50)
decided on the 18th to arrange a mass funcral, -- Yes.

How/. ..
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How many names were on that list on the 128th? —- There
could have been between 10, say 20 or 1l¥ roughly, and we were
hoping that mﬂfe were going to come, but the number that we
had at that time approximately was 10 up to 18, I cannot be
very precisc on the figure.

Is it a very strange affair in Soweto that 10 people will
die in the period of 2 days? -- Yes, it is strange if one
overrules the fact that the circumstances of the deaths. That
is in a normal situation usually when people die out of natural
causes or accidents, cars, the figure is not so high. (10)

Are you aware of the number of deaths during a weekend in
Soweto? —-= llo, I am not aware, except Jjust from newspaper
rePuéts.

But it ydu are not aware of the exact figure, how can you
say that it is stranpe that 10 people will die in a period of
2 days from the 16th to the 1l8th? -- It is strange in the sense
that it is unusual because it was as a result of riots, but
under narmai circumstances that would not really be the case.

50 was it also Fyour intention teo stress the situation
in.which those people died during the symbolic funeral? (20)
-- Tlo, it was not.

Was it then your intention to remind the people who would
attend the funeral of the situatiﬁn in which they died? -~ The
idea was to bury the dead and to show sympathy. That was the
primary motive and this can also be seen in the text of the
sermon which our president, Dr llanas Buthelezi, delivered at
the symbolic funeral. I say that the spirit ot the symbélic
funeral was contained in the text of the sermon which our
president, Dr llanas Buthelezi délivered at the symbolic funeral.

Did you approach henneth ilachidi on the 18th and (30)
tell him to speak about the economic and social effects of the

sxkokal. ..
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riots in Soweto on the l¥th? -- Yes, I did.

/nd what was your intention? - - The intention was to
show how disastrous and not .. (inaudible) .. the escalation
of the riots was going to be.

Can you elaborate on that? -- Well, in the sense - what
I had in mind there was the fact that it was not rewarding,
it was hitting back at ourselves to have the situvation as it
vas and in this way we could communicate better to the community
not to carry on the looting of the shops as well as the des-
truction ot the buildings. (10)

Did he accept your invitation? —- Well, what I said was to
him but then it was still going to be contirmed in thé meeting.
I told him that the idea was then to bring people who were
going to speak to a meeting ot the S\ where all the aspects
were going to be tinalised; told that eve:fthing is not yet
tinalised, it was going to be decided and agreed upon in the
meeting.

But did he accept your invitation? -- Ile accepled the
invitation and he did attend the meeting.

Did he give that speech? —-- Vell, the meeting was (20)
banned, so no speech was given., That public meeting wos ba;ned.

If I put cvidence before the Commission that Lenneth
Rachidi did not accept that invitation, what would you say to-
that? -- Ile accepted the invitotion to come and spealk but he
said that it would be a limited sﬁnpe to talk about, the
economic effects only. He said that he as BI'C president was
obviously going to speak in a broader fashion in the capacity
as BIC president.

But if I put evidence before the Commission that lLenneth
Rachidi refused in your presence to address that meeting, (30)
vhat would you say? —— lle @id not refuse to address the meeting.

e/, ..



- 4 E21 - HOXOLEITA.

lle refused to limit his talk on the economic effects and social
effects nﬂlr and then said that he was going to speak in a
broader capacity as BI'C president and he was .. (inaudible)

But if I put evidencc before the Commission that he himself
is saying that he refused ... -- Well, I will be surprised.

CHATRIIANT: Tt would be a clash of evidence. This witness says

he did not refuse .. -- I would be surprised.

You will be surprised if he said that?-- I would be
surprised if he says so. le refused to limit himself to
speak about the economic elfects. Iie said that the - (10)
situation was more demanding and he as BIC president could not
1imit himself to the economic effects only. I remcmber he had
quite an argument, but ultimately we agreecd. It was at a
meeting at Dr Hatlhare;s place on the 12§h, that is Saturday,
on the eve of the public meeting when we were going to finalise
all the speakers who were going tﬁ speakk on that day. Ve were
going to have Dr llatlhare, Dean Tutu, Dr linnas Buthelezi, Tirs
landela and he, Kenncth Bﬂchidi.

ADV. VAl GRAMI: It seems that vyou at several times tried to

arrange public meetings. Is that correct? -- That is correct.(20)

We know about the funeral and we lmow about this meeting
planncd for the 22nd June. —-- The ZOth June.

The 20th of June, which was banned. -- Right.

On how many other occasions did you try to arrange other
meetings? -- One other meeting that we tried to arrange, the
secretary of the BI'A, was a public meeting of the lst August,
the purpose of which was to encourage the students to go back
to school and we had leaflets distributed throughout the town-
ship to that effect.

That mﬂétiuc which was planned for the 20th, was (20)

banncd? -- Yes, it was banned,

T "Nemm
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Uhy'did you arrange that meeting then at an alternative
plﬁﬁe? - fhﬂt meeting was not arranged at an alternative place,’
but the chairman, Dr lHatlhare, convened an emergency meeting
of his executives and together with people who wouldle
available and then we went and had a brief mecting at Dean Tutu's
place, and the purpose of which was to say then that the public
meeting was banned and what would we do now,

Who was present at Dean Tutu's place? -- It was Dr latlhare,
Dr liotlana, lirs llandela, myself, landla Matimba, llashinini
was there, Uweli was there, then we had Harry lashabela (10)
of The Star, he was also there,

Do you know anything about a pamphlct vhich Dr Matlhare
read on the 22nd June at the meeting where the BLA was founded?
—— The date is the 2lst, |

The Zlst. -- Yes,

Do you know anything about that pamphlet? -- Yes, I do
know about that pamphlet., It was drafted by Dr lotlana in
the form of a motion which he read at that brief meeting we had
at Dean Tutu's place and he said that this is a motion that he
haﬂ prepared to read in the public meeting, but then because (20)
the public meceting was bonned then he was going to - he felt
that the 51\ could adopt it.

So it was not a public mecting? -- Ho, it was not a publié
meeting.

Vhet was the contents of that pamphlet? —-- That pamphlet
was denouncing police brutality. It also criticised the
government-created - that is the people whom it labeled as
stooges who were operating on the government-created platforms.
The idea there, when we asked him was that he was criticising
those particular pcople who rushed to liew Canada on (30)

Friday = the riots broke out on the 16th, on that ¥Friday there

LR L ] ;
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was a meceting at New Canada, without any proper consultation
with the cﬁhmunity. It was saying thant before they rushed over
there they ought to have come together and discussed as the
community and- then have one .. (inaudible) .. opinion which
they are oing to present to the authorities instead of just
rushing there and posing as the leaders, that is the UEC
people.

CHAIRIIAT: This was on i'riday, the 18th? —- On Triday the 1l8th.

Vhere did the peqple rush to? The people went to a
meeting which was called by the ‘dministration? -- Yes, (10)
and that meetinpg was nt Ilew Canada and its outcome was
pathetic in the sense that the people who had gone there had
not discusseced among themselves and agreed on a2ny specific
issues, so when they got there they started arguing amon; them-
sel?nsrﬂnﬂ the meeting ended in a deadlocl: because the authori-
ties had so many viewpoints that were presented by individuals
there and that is why that meeting was abortive.

Did you go to the meeting? -- llo, I did not go to that
meeting. I only learned éhnut it later. I was not aware of it.

But it was a well advertiscd meeting. -- o, I did (20)
not what-do=you-=call=it.

It I remember correctly cars with loudspeakers went
through Soweto and gave ... == llo, there were no loudscpeakers
in Soweto. |

Ma I correct or is this ... -- That I heard.

ADV, VAl GRAMT: 11'Lord, to which date are you referring now?

CHAIRIIAIT: The meeting of the 1l5th.

AW, VAII GRMAIi:  Yes, that was Iir De Villiers partook in that

meeting.

CIIAT RIMAN ; That wns the meceting which was advertised by (30)

loudspenker.
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ADV. VAN GRAM: That is correct, it was Kr De Villiers ond a

Black interpreter.

CHAIRIAI: That is right, on the wvchicle., Do you know whether

any ol the other people who usually conferred with you,
whether any of them attended the meeting? -~ The people who
attended the meeting were people like lirs llabuletza, she
attended the meeting and she was invited at a later stage to
come to the BI'A meeting, but she did not turn up unfurtunatély.
I am not sure whether lir Hathabathe attended.

Did lirs llandecla attend? -- I do not know. (10)

Did you never ask her? --= llo, I did not aslt her.

But you had a number of mcetings after that. Did you
never discuss'this particular thing when you had an organisation
that wanted to contain the uprising and the riots and the
violence, didn't you ever discuss at any of your meetings, the
fact that there was another meeting which you say was abortive?
Hés that ever mentioned? —- That meeting was not discussed in
the 5I'/ emergency meeting which wns held after the riots, It
it was mentioned, it could have been mentioned by other witnesser
that it was discussed and it would have reached our notice. (20)
If T remember well, it was an imprompto meeting which was Jjust
called and I only learned about it afterwards. That is why
then we telt that we must invite some of the people who have
been to that meeting to come and give us their point of view
and then we can pool our resources together as a community.
Because even the pcople who went to that meeting still
complained and said that the meceting was futile because they
had not met ... (intecrvenes) .

50 you did in fact discuss that meeting, otherwise how
could you have decided to call these pcople to come and (20)
give you their viewpoints? That was 211 I asked you. -- Yes,

l:'id;- - ®
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Did you at your meeting when you came together to try and
contain the’unrest, did you then discuss the meeting of the
18th which was abortive? -- o, that was on the 19th when these
people had already been to that meeting.

I do not care on what date it was, but it was after the
18th., -- Quite so. |

Right. Now when you got together, you and the uﬁher people
who conferred with you, did you discuss the fact of the meeting
of the 18th which was abortive? -- Yes,

That is what I asked you about five minutes ago and (10)
you said no. =-- Oh, no, I am sorry. L

Please listen to questions when I ask them. -- Quite.

Because I ‘do not ask them uselessly. -- Yes.

There is a purpose in the questions I ask. -- Quite so.

ADV. VAN GRAAN: I still want some more information about the

contents of that pamphlet. Didn't it inter alia state that
the police is to blame for the riots? -- Yes, it said so. That
is what I said, it criticised police brutality.

Yes, but did it refer to the police as the cause of the
riots? —- Yes, it did refer to the police as the cause of (20)
the riots. It criticised the manner in which the police
handled the situation.

Did you undertake to reproduce that pamphlet and see that
it must be distributed by scholars in Soweto? -- Yes, it was
reproduced after it was adopted, then it was given to Harry
Mashabela to publish it in The Star on Monday and I took it and
reproduced it and it was also read in the BPA meeting on that
Monday when the BI'A was Iarmﬂﬁ.

Was that pamphlet eventually distributed? -- Yes, it was
distributed. (30)

Now if a public meeting was hﬂnned, why did you go on

+rrine S



- 4 826 = MOEOQEIIA .

trying to reach the public with the contents of that pamphlet?
-- Vell, iﬁ is because the purpose then was to explain to the
public that the Soweto I'arents Association was and that pamphld
did not only contain the condemnation of police brutality, it
went on to state that the SPA then, that is prior to the forma-
tion of the BPA, was going to organise a mass funeral and the
other point was that the SPA was launching a fund appeal and
requesting other people to pool their resources together and
have a common coffer,

So this was another occasion where you tried to reach (10)
the public and to get the public involved in the Soweto affair.
-= Yes, it was a decision of the meeting that the pamphlet
should be produced.

CHATIR'IAIl: Was this pamphlet ever produced to this Commission?

ADV., VAT GRAANN: As far as I know, not, but I will try to
present one to the Commission. -- Well, I was mandated by
the meeting to do it and I did it.

But my question was, was that another occasion where you
tried to reach the public or to get the public involved in the
Soweto riots? -- Defini%ely. (20)

| WVhy did you want to get the public involved? —-- We wanted
to have the public involved in that we wanted to have common
appeal and not have many people - because now I remember one
point that was brought up was that some of the individual penplé
in the BPC had launched a fund appeal that they were appealing
to the people to bring money to them to their own homes and so
on and we said that it was not going to be an organised and
decent way. Rather let all interested people come togehter
and we have a common coffer so that we can in that way as a
community pool our resources together and avoid duplication (30)
and mushruumiﬁg of many rival groups, each one trying to outdo

thef’.-i
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the other,

But wh; was it necessary to have a common opinion in Soweto
in regard to the police conduct on the 1l6th June? -- lot only
the police conduct, but several other things. How to contain
the situation and to make sure that it does not get out of
control.

But do you want me to believe that you will contain the
situation when you accentuate the fact that the police was to
blame for the riots? -- The situation - that same intention
was still carried out on the 1st August when we had a (10)
public meeting at Regina Mundi.

No, but do you think that the public would react in a
positive way when they read that pamphlet? —-- Well, obviously
they would not react in a positive way. They would feel well,
but this is the opinion of the people.

But did you know that at that stage that they would not
react in a positive way? -- The Ieﬂ that I met, although there
were others who are not holding the same view.

Did you know it at that stage? When you accepted to
reproduce the pamphlet,-that the publiec will not react in (20)
a positive way? —- Well, I knew in as far as .. (inaudible) ..
opinion from the people who were in that meeting and who adopted
that pamphlet, the aged(?) people.

But then you did not try to contain the situatioen in Soweto.
-=- €5, we contained it. We contained it because we called a
public meeting, the first one which was allowed, on the lst
August, where we positively tried to encourage the children to
go back to school and we passed a resolution condemning openly
the looting and burning of property and still reaffirmed the
resolution which was passed by the principals body when (20)
they met segafately, to say that police should not patrsl in

the/...
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the street, because this had an effect of scaring the students.
This was the principals body had said and this resolution was
also requ{rmed at that public meeting. _ |

But if you knew at that stage that the public will react
in a negative way, why did you go on to distribute and to
reproduce that pamphlet? —- The idea then was that through the
press media then the police would refrain.

From what? -- From handling the situation.

I am not speaking about the police, I am speaking about
the Soweto public. -- Yes. (10)

WVhy did you go on to reproduce that pamphlet if you knew
that they would react in a negative way? -- Well, it was a way
of scolding.

Of schooling? -- Scolding. Of scolding the police.

For what? -- For the manner in which the meeting felt
was not prudent in handling the situation.

But now I really do not underétand you. You have said
earlier during your evidence that the demonstration on the 1l6th
would be unlawful and that it was likely that the police will
interfere. Isn't that legitimate conduct on the part of  (20)
the police? Why are they to be scolded? -- Well, the thing is
this that the brutality is the one that the public felt was
uncalled for; nnt.that the police should not have stopped the

students.

You knew on the night of the 15th that that demonstraticn
was unlawful. -- Yes.

But you knew that it was likely that the scholars will be
stopped by the police. -- Yes, possibly.

Did you tell the schalar% who were present in Hrs Mandela's
house that-if they will be stopped by the police, they (30)
need not be afraid of the situation, because the police will.

HEE_!.H"..-
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use rubber bullets? —— I did not say that.

If I put evidence before the Commission that you referred
to Kenneth Rachidi as trustworthy, that he will cnn{irm what
I have said, what would you say to that? -- I will be sur-
prised. When a person is trustworthy, but it does not mean
that he is infallible. A person can be generally trustworthy,
but it does not mean that he can be infallible and say the
truth under all circumstances and at all times.l Eveﬁ me , i
regard him as trustworthy. |

Now, you have referred to yourself as a person who (10)
played a prominent role in the Soweto riots. -- Yes.

May I ask you your opinion on the cause of the riots? --
Personally I feel the cause of the riots was the enforcement
of Afrikaans by the authorities of the Department of Bantu
Education.

Yes, can you elaborate on that? —- Well, in that this
Afrikaans issue was enforced in the schools and it caused
dissatisfaction and people were disgruntled about it.

Did you mention the possibility on the night of the 15th
that a demonstration on the 16th is going to be a new (Eﬁ)
prdhlém for the Department of Bantu Education? -- What I did

mention?

That the demonstration is going to be a new problem. --
Yes.

What did you imply then was the old problem? == I did not
put the exact words but the sense is the same, that obviously
when a demonstration was on, then the authorities would be
presented with a new problem in the sense that it would be in

the form of protest.
CHAIRIAIN: ﬁﬁd they would find that everybody is protesting (30)

against it and does not want it. == Quite so.
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ADV, VANl GRAAIl: Dut wouldn't the demonstration be an extension

of the strikes during May? It would not be a new problem, it
would only be an extension of the strikes during May. == It
would just add on various voices of protest.

Didn't you perhaps mean by referring to the demonstration
as a new problem that the situation in Soweto would be more
complicated for the authorities? —- Well, I did not really
refer to it as a new problem verbally, but I feel now the
sense of what you are saying is the same as thinking that
obviously it would be a new manifestation of protest to (10)
the already many protests that had already been there, caused
by the dissatisfaction.

Would you then say that the demonstration would complicate
the situation in Soweto? =~ I would not really say that.
Because I did not plan the demonstration, in fact I was not
there when it was plaﬁncd. |

Did you say on that night that the demonstration or rather
that a peaceful demonstration is not harmful for the scholars?
== I said it in the canéext that they had already planned it and
the only way was Jjust that one could hope that it would (Eﬁ)
remain peaceful, |

But earlier during your evidence you said that you nﬁly
asked questions that night and now it seems that you also made
remarks during that night. -- Well, I asked the questions because
it was when I came back I found that this thing was planned and
I was out of curiosity I asked the questions.

But did you partake in the consultation on that night of
the 15th? —- I did not participate deeply in the consultation,

But you have Jjust admitted that you said that there was no
harm in a peaﬁeful demonstration. —— I said that omne could (30)

only hope that the demonstration could remain peaceful because
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the students had already planned it and they are not consulting
ny opinion on that, ‘ |

But then you did participate in the conversation. -- Yes,
by asking that question, I did participate.

Ho, but you did not ask questions, you made a statement.
== The statement that I made was in the form of a question
and I asked what fhey envisaged, did the studcnfﬁ envisage
police interception,

Was Iir Rachidi's statement that you have said that the
police will use rubber bullets also in the form of a (10)
question? -- Ilr Rachidi was not in that meeting. I anm
surprised that reference is made there to his presence. He
was not there. I am surprised completely.

Do you know lir liatimba? -~ Yes, I do know hin.

Who is he? —- Ile is a teacher. |

Was he present on the night of the 15th at lirs lMandela's
house? -- Yes.

Could it perhaps be that he heard you saying that the
police will use rubber bullets? —- He did not say that the
police would use rubber bullets, he said that - that was (20)
said by lMotapanyane and he said that when the police usually
use dogs like in the soccer match at the stadium and so on.

Did you perhaps say that the scholars could retaliate
against the palicé when the situation arices, that they will
be met by the police? == Did I say that?

Yes, I ask you. == No.

Not even in the - you did not even imply by means of a
question? -- llo.

Can we go back to your statement that we discussed during
consultation, paragraph 59. Can you read it please? —-- 597 (30)

Yes. ;- Another significant point to note is that BIC

and/...
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and SAS0 had some of its members teaching in schools. The
following are typical cases: Abram Tiro - lorris Isaacson;
myself - Orlando llorth Secondary School; Lindelwe Mabandla -
Orlando llorth Secondary School; Charles Mthombeni - Orlando
Horth Secondary School; Thabile Kubheka - Orlando High School;
Edward Kubhayi - Sekanontoane High School; Jake Selibi -
Orlando West High School; Thomas Manthata - Sekanontoane High
School; Cyril Ramaposha -~ leadowlands High School; Lybon
Mabaso - leadowlands High School; Ribbon lMoshodi - Thomas
Mofolo Secondary School (where the ’frikaans row was (10)
sparked off). It was the duty of these people to conscientise
students with regard to the struggle for liberation.

What do you mean by strugpgle for liberatinn? - Well, I
mean in the céntext of Black consciousness which is an attempt
to rid Black people of psychological and physical oppression
by means of collective bargaining.

When the police was blamed in that pamphlet which was
read by Dr latlhare were they criticised in the context of
the Black movement? —= No, it was not in the context of Black
movement. ' (20)

Paragraph 60. ——= Ancother incidént to record is that on
Sunday morning - I thinlk it was on the 18th July, 1976 - I went
to check on Dr lMatlhare as he was unwell and delirious. On
arriving at his house I found lirs llandela on the premises,
in the house, who had been called earlier by Dr latlhare's
housekeeper, Mrs Mandela was in a rage after Dr lMatlhare had
told her he was invited by a certain Vhite man called Serfon-
tein to dinner, but he ceuld‘nﬂt attend. Dr lMatlhare was
approached .. (intervenes)

Who is this Ir Serfontein? -~ I do not know him., I (30)
just was hear;ng the name for the first time and as Dr lMatlhare

WAS/ s
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vas not well, he was just delirious, when he said it. Dr
Matlhare was approached by the Eecﬁ;ity Folice who told him
that Serfontein was an active ANC member and that Serfontein
was also in love with IlHrs llandela. The police thereupon
warned latlhare to be careful of lirs Mandela, Dr Matlhare then
said he was going to resign from the BI'A because he could not
have its burden and largely due to his ill-health. INrs lMandela
and I persuaded him not to resign. Dr Matlhare did in fact
later resign from the BPFA following the press statement by him
that he had made in the name of the BPA contrary to our (10)
resolution that only Dr Henas Buthelezi would make press
statements,

THE COMIISSION ADJOURIS FOR TEA. THE COIMHMISSION RESUMES.

AUBREY DUNIDUBELE TNOKOEITA: still under oath:

ADV. VALl GRAAIT: I'aragraph 61, -- One other point to note is

that with the inception of SASO in 1969 there were some White
leftist who contributed towards the spirit of Black students
to go it alone. There were Dr'Easil Iloore and Colin Collins,
both of the UCHM - which.is the University Christian lovement -
which was founded in 1967, (20)

CHAIRIIAN: The names werc? —--— Basil HMoore and Colin Collins.

The churﬁhes that sponsored UCH in South Africa gradually with-
drew their financial support because of the communistic ideas
and the leftist stance which the UCIl was adopting. In order
to win the Black support Basil and Colin contrived the concept
of Black theology which is a radical theological perspective
that questions the status quo, in contrast to the divinity.

In this way Black theology is a liberatory gospel of the Black
man. Staunch members of the UCH at th at time were Juﬁtice'
lMoloto, Chris.llokoditoa, Tom IManthata, Sabelo Ntwasa, (30)
Kenny Rachidi, Bob Epware and others. UCHM ultimately disbanded

in/...
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in 1972 and its assets were bequeathed to SAS0O at a General

Students Council at Hammanskraal with the proviso that SASO
would ensure the continuity of Black theology as a project.
Basil HMoore and Collins subsequently fled the country. With
the banning of the first eight Black consciousness leaders

in March, 1973, - Steve Bilo, Barney l'ityana, Drake Koka,

Harry lNengwekhulu, Bokwe Mafuna, Strini Moodley, Gerry llodisane
and Chris lMokoditoa, there was a subsequent mass exodus of
SAS0 and BPC members, fleeing the country to Botswana. In
Botswana there existed conflict. Bokwe Mafuna led his (10)
‘ultra-militant Maoist camp which was geared to military training
with the object to overthrow the South African Government. On
the other hand Harry Nengwekhulu had led his group of Black
consciousness that is inclined more to academic pursuit. There
is a big animosity between the two groups, however these camps
act as the external wings of BPC and SASO. Illarry Nengwekhulu
raises funds for 5A50. This money comes from the International
University Exchange Fund, the World University Service based
~in Geneva. In 1972 Harrison iiogapi, who was living in Botswana
with Abram Tiro, brought cash to the value of N2 800 to (20)
SAS0 head office in Durban and handed it over to Henry Isaacs,
who was then the president of SASO, Mogapi told me and

Welile lthlapo at Diakonia House that this money was organised
by Nengwekhulu from ANC sources in Botswana. BI'C and SASO
employed the system of couriers. These were agents conveying
messages, literature and funds to and from the refugees in
Botswana. These were mostly nurses from Baragwanath Hospital,
as they would be lesé suspect in the eyes of tﬁﬂ Security
Police. These were llaphiri Masikela, Thato Bereng, Nomsisi
Kraai (now Khuzwayo) and 'umza Dyanti. Harrison Mogapi (30)
was a courier as I have explained previously. TFhokojoe told

me/...
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me that Horst Kleinschmidt was also used. Regarding leaving

the country, I would like to state that I have never been out-
side the Republic of South Africa. However, I have been
approached by llorst Kleinschmidt who asked ﬁe this year as to
whether I did not want to leave the country for military
training. T declined and pointed out that I was a breadwinner
at home and have three dependant children. .Hrs Hahlatsi of
Diakonia House told me that her husband was an ANC member and
had fled the country in the early sixties. She said that it
was high time that young pcople like me considered (10)
seriously to go for military training to relieve the like of
her husband who had by now grown old. Iy response to her was
an iﬁdifferent1nne, for reasons mentioned earlier and parti-
cularly that I did not trust her. I thought she was a police
sp¥. This was shortly after my release from detention last
year. In April this Fyear Charles litombeni suggested to me
that I should flee the country. He spoke of a certain Doctor
Zwane in Swaziland. He said that this man provides for people
who go for military training in Tanzania. He said Dr Zwane

is taying in lianzini and is well known in that area. I (20)
told him that I was not interested as it was dangerous to even
talk about., I want to throw some light on the ﬂrigin of

SASI1 Junior. This organisation originated as the ASIH -
African GStudents liovement - in 1969, Some of the executive
members at that time were the two Lenkwe Brothers, Ieter and
Basil. ASH later developed as it had more contact with the
SAS0O element like Harry MNengwekhulu who became SASO permanent
organiser in 1972, SASH was-given more momentum in 19735 with
the advent of the late Tiro when he taught at Morris Isnacson
High School. - I began to associate with GAGH towards the (30)
‘end of 1975, and played the role of consultant though not. a

mﬁmborf...
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menber benquse it is basically a high school students organi-
'sation. IMy involvement became more pronounced this year as

I have explained earlier, during Black Vomen's Federation.

Mo, that is wrong, the‘Black Women's Federation is out of
context here. In this way the Blaclk - I think this is a
typographical error, it was taken from another paragraph and
inserted here, but I can jusf read it. 1In this way the Black
women have boldly come up and identified in thé struggle for
liberation through Black cnﬁscinusness. I was approached by
Nimrod Ilkhele, who is the director of the Institute of (10)
Black Studies late in hpril,flﬁ?ﬁ, to serve ﬂn_his committee
ﬁnﬂ I.agreed. I attended only one meeting during liay at
Dunwell Hauae,'BraamfnntEin, where we were discussing the con-
stitution of IBS as well as the proposed inaugural conference
which was to be held at Dube YWCA from the 15th to the 16th
July, 1976. This conference was subsequently banned and the
venue was shifted to Wilgespruit. This conference was not
attended by me except on one evening when I arrived late with
Dr lotlana after we weré from the BI'A meeting. After going
through my statement I want to elﬂﬁnratc on the different (20)
points already mentioned in my statement, Should I read that
as well?

CHAIRIZAIT: Is all this relevant?

ADV, VALl GRA.IT: I1'Lord, that was the last page. We have some

- N'Lord, I haven't inﬁrnduaed the witness at the beginning of
his evidence. Do you want some facts about his academic
training, etc. Can you read the first three paragraphs? --

1 am an adult Bantu male, res&ding at 7652, Makhetha Street,
P.O. Thirima, Fhomolong, Orlande West, Soweto. I am employed
by the Black éammunity I'rogrammes as a programme assistant, (30)

Methodist Youth Centre, White City, Jabavu. I studied through

LR K L I
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UNISA and hold a B.A. Degree with Education and African
languages as main subjects.

Paragraph 7, -— I am a member of the following organisa-
tions: BSAS0 - South ffrican Students Organisation; BFC -
Black I'eople's Convention; and BI'A - Black Parents Association.
I am also associated to SASM - South /frican Students Movement.

Do you know Ben Louw from the University of Western Cape?
-= Yes, I do know himn.

Vhen did he visit Soweto? -- I am not aware when he
visited Soweto. Do you mean this last year or earlier? (10)

Did he visit Soweto last year? —-- I did not see him last
year in Soweto, but what I do know that he has got relatives
here at this Coloured township called Western - what used to
be called Western Ilative Township.

Do you have information that he was here last year? —- ﬂn,
I do not have information that he was here last year. In fact
I was expecting him to attend the SASO conference which was
held at Hammanskraal, but he did not attend.

Did you see him in Eépe Town last year? -- Yes, I saw hin
in Cape Towm last year. _ (20)

On what cccasion? -- It was on the commemmoration of
SAS0 Day on the lﬂthlﬂay.

I have no further questions, I'Lord.

CHAIRILAMI: Is there an organisation called the Students Councils

in Soweto, the Students Representative Council or something of

that nature? -- Yes.,

What is it called? —--~ The Soweto Gtudents Representative
Caunﬁil, the SORC.

How was that formed? Who are the members of that organisa-
tion? -- Well, that organisation became the extension of (30)
the Action Committee and that is to say .. (intervenes)

Thr.tt"l "
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That is the Action Committee of which you have spoken?

-

-=- Yes,

| The ‘ction Committee formed by the BIPA? —-- llo, it was not
formed by the. BI'A, it was formed on the 13th June at DOCC.
llow the SSRC was formed, if I om not mistaken, it was formed

on the eve - I think the 31lst July, because lMashinini announced
its formation at our pubiic meeting at Regina Mundi - that is
the BI'A public meeting, that they had formed the SSRC and that
they were going to meet the following day at Morris Isaacson
School. (10)

Was this a representative organisation or what happened?
How did they ..... =—— It was in a sense that each time they
met tﬁe; had two reprﬁsentatives from various schools.

From cach school? -- Yes, from each school.

And what were the functions of the UGRC? VWhat did they
do? -~ Well, what they did, for instance, after they were
formed then they planned the second demonstration on the 4th
August and they also submitted and drew up a memorandum of
the students minimum demands and this was submitted to the
Black I'arents Association which would in turn make (20)
representation on their behalf to the linister. That is
about all. |

Did you ever .... (intervencs - both épeaking simul-
taneously) ... the BI'A when you were going to be the
organisation which would contain the unrest, did you approach
them at any stage? Were you in touch with them? -- Yes, we
were in tonmch with them at the time when they came and presented
their grievances, we urged them that théy should present their
grievances so that we could speak on their behalf to the
Minister. : (20)

Well, speak on their behalf, if they were representative

of /eus
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of the scholars of all the schools, wasn't it for them, for
that organisation to try and stop the riots or the unrest? —-
Yes, it was in their power to stop the unrest.

It was in their power. —— It was in their power.

So there is no point in jour representing them. Did you
speak to them and try to persuade them to stop the unrest? --
Yes, we did, we did so and on the 4th notably when they came -
some of their representatives came to our meeting of BPA,
we urged them to publish a press statement calling off the
riots and that the students should go back to school. (10)

Did they-refuse to do that? -~ They did that and it
appeared in the press on the 5th August, whereupon we said
that they should at the same token draft their grievances
because the démonstrations are not paying any good, they are
not being listened to. Rather that we should present their
grievances and then we could send them to the llinister.

Who were the leaders of the SSRC? —- The chairman of the
SS5RC was Tsitsi lashinini, but I did not attend their meetings,
but I did get the impression that they were not having permanent
membership, but that each time they met they would have (20)
only a representative from each school could go to that
particular meeting._

In other words just at random they would take representa-
tives? -- Yes, that is the impression I got.

Do you think it would have been in their power to stop
things? —- I think so, yes.

N0 FURTHER QUESTIOIIS.

DR YUTAR: M'Lord, before mentioning the next witness, may I

address this application again to your Lordship that there be
no disclosure in the press either of his name or anything (30)
that will lead to his identification. Otherwise he is

prepared/...
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prepared to testify in open court before Your Lordship.

CHAIRIIANT: - Then that order is maﬁevthat the next witness's
name or occupation may not be disclosed, nor any fact which
would indicate his occupation or his identity.

DR YUTAR: Il'Lord, I call Rodney I'aul Rammeckoa.

RODHEY PAUL RAIMMEKO:A: sworn states:

DR YUTAR: I1'Lord, this witness has asked me to read his

statement of which he has a copy before him and with Your

Lordship's leave, may I do so.

CHAIRIA: You have got a written statement of your own. (10)

Is it 3uﬁr statement? -- Yes.
Now you have discussed that statement with Dr Yutar who
is to lead your evidence. TIs that correct? -~ Yes,
Are you prepared to let him read the statement? -- Yes.
Is this statement correct? -- Yes.
You made it willingly? -- Yes.
Yes, you may continue.

DR YUTAR: Now we begin with paragraph 1 where you say: I am

a scholar at the lialedil High School, Soweto, and am at present
doing Form IV which is Standord 9., I belong to no Black (20)
organisation and never have belonged to any such organisation.
Before we o on, you are 21 vears old, you will be 22 in
October of this year. == Yes.

You took various subjects at this school. VWhat were your
subjects? -- The three languages.

Hamely? -- English, Afrikaans, Vernacular, Biology,
Geography and Hathematics.

And through what medium were the five subjects taupght,
leaﬁing Afrikaans alone? —— In English,

And Afrikaans was taught only as a subject? -- Yes. (30)

And that was the position throughout the whole school? —-
Yes/...
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Yes.,

So as far as the llaledi High School was concerned, there
was no question at any stage of Afrikaans being used as a
medium of education. —-- I beg your pardon? There was no
instruction.

There was no instruction in Afrikaans. -- lNo.

Is that right? —- Yes.

- And as far as the scholars in your school was concerned,
they had no complaint as far as the language was concerned., —-
No, they haven't, (10)

We go on now, Taragraph 2. On the 8th June, 1976,
during the lupch break at school, a vhite vnlkswagen.with
white and blaclt Security pelicenen arrived at school. They
were making enquiries about Enos lgutshana, who is also a
student at lialedi High School. Did you know this Enos? -- ies.

Who was he? -- He was a student at our school. |

And do you know whether he was connected with any political
organisation? -- I do not know.

You did not know. Anyway, the police were making enquiries
about him and the police car was parked behind the toilets. (20)
As I was leaving the school grounds to take my books home, I
saw Sydney and Motapanyane speaking to the police. On my
return to the school I saw that the windows of the police
Volkswapgen were broken. The police were not at that stage near
or at the wvehicle. I later noticed that the police were in the
office of the principal, a Hr Molope. VWhile taking other books
into my classroom, I saw that n student, David Kutumela, was
being lifted by an unknown student behind the principal's
office. I saw that David Lutumela cut the telephone wires
with an Okapi pocket knife, I then went and stood behind (30)

the toilets where I found Michael and his friend whose name is
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unknown to me, and some other students. Is that right? -- Yes.

We go on. Whilst I was at the toilets, Charles liogase
came there. Charles enquired from us whether the.car belonged
to the Security Iolice. W%e answered yes. Charles llogase then
took some néwspaper and lit it. e then put the burning news-
paper in the engine of the Vollswagen of which the bonnet of
the engine had already been opened., I also saw Bantu male
student Lolo open the petrol tank of the car by taking the
petrol cap off so that the car could burn hetter. —-- Yes,

While a lot of the students were watching what was (10)
happening at the car, one of our teachers, a Ilir Shuba, approached
at the toilets and asked us: "WVhy don't you burn this car?"
What subject did this Mr Shuba teach? -- He was teaching
mathematics but not in my class.

ot in your class. == Tes,

We students then understood that we should burn the car
as it was not yet alight from the burning newspaper in the
engine. We, the following students, decided to go and overturn
the car, that is: myself, Michael Moipolai, Charles liogase,
Julius Lebitsa, Lolo, Michael's friend whose name is (20)
unknown to me, and other unknown students. I know where all
these named students stay, except Lolo. ffter we had over-
turned the car, it burst into flames. We then moved away from
the burning motor car and stoond with other students who were
standing a distance away from the big gate with piles of stones
in front of them. Vhere did those stones come from? —- Just
around the vyard.

And who put them together in heaps? -- Students.

And for what purpose did they do that? —-- Well, you could
sny for in case the police approached, came to our school (30)

to come and rescue the other policemen who were still in

the /...
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the principal's office.
5o those stones were intendcd for in cace other policemen

came to rescue those two policemen who were in the principal's

office? -- Yes.

CHAIRITAIl: VWhen did they put them there? —- It was not long

after they overturned the car.

DR YUTAR: And what was going to happen to these two policemen,
the Black and the White policemen who were inside the school?
== That I do not know. | _

We know the wire was cut., -- Yes, (10)

Ve know their car was overturned and s;t alight. —-- Yes.

We know thé telephone wire was cut. -- Yes.

What was the intention to do with those two policemen who
were inside the school? Do you know? —— I do not know. I do
not know the idea.

You do not know. -- Yes.

You do not know what others had in mind. -- Yes.

But you do know that those stones were put over there to
use against the police who ﬁay come to rescuc those two inside.
-=- Je&s, because after that they were usedlin the very sanme (20)
manner,

After? -— The time the palice.came, they were used.

They were used; We come to that now in parﬂgraﬁh Se
At that stage about five police vehicles arrived at the school
with White and Black policemen who stood at the big entrance
gate to the school. We students were then many in number and
we shouted "Black I'ower". The policec threw teargas at us,
vhich caused us to run away. Vhen I arrived home, I told my
mother what had happened at school. OShe was very worried. Now
we know there were five police vehicles. How many police- (30)
men were there altogether? Do you know? -- No, I do not know.

And/. ..
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And.hcw many students were there altogether? -- Just a
big number of then.

I bep yours? =—- There were many.

Hany? -- Yes.

A couple of hundred? —-- I could say like that.

You could say that. Now, you were one of those who shouted
Black I'ower. —- Yes,

What did you mean to convey by that? == What did I mean
about?

Yes, showing the fist as you have now shown in court (10)
and shouting the words 'Black lower', what did you intend to
convey? What did it mean? -= Well, I jUEtIWEnt by the mob
when reason deceased there,

You just followed the mob? == Yes,

Who all raised their fists, -- Yes.

And shouting, Black T'ower. -- Yes.

What did that mean? —-- I do not know the Black Fower sign
what does it mean.

You do not know? —— Yes.

Faregraph G. On the 9th June, 1976, while I was at (20)
school during short break, three vchicles with White and Black
uniformed police afrived. A1l the IHaledi lligh School students
rushed towards the police, shouting Black l'ower. The police
got back into the vehicles and chased away. Just then the
school bell also rang for us to return to our classes. 1Is that
right? -- Yes.

That was the next day. On returning to our classes, the
class registers were marked and we were dismisscd by our
teachers. 1 do not know why we were sent home. INow we come
to the events of the 1%th June, 197G, the day before the (20)
riots., On the 15th June, 1976, about 9 a.m. to 10 a.m.
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the following students called on all the classes: David
Kutumela, Sidney Popo, lMotapanyane, Bruce, Voice and Makhoala.
They expiﬂinud to us that a SASH meeting was held on Sunday,
153th June, 1976, at the DOCC Hall, Soweto, where it was
decided at the meeting that all the Black schools were to have
a protest march on 16.6.76 against Afrikaans as an instruction
medium. We were told to carry placards with the words "Away
with MMrikaans". The main speakers were llotapanyane, Voice,

Sydney and David FKutumela,

CHAIRIAT: The date of the meeting is given as Sunday (10)
the? |
DR YUTAR: 13%th,

CHAIRIANI: That would be the 12th. The 13th was a lMonday.
DR YUTAR: Wednesday was the 16th = no, 13th, H'Lord.

CHATIRAl: Yes, that is quite correct.

DR YUTAZR: The main speakers were llotapanyane, Voice, Sydney
and David Kutumela, They also teld us that Dan Hashinini.was
the chairman at the meeting on the 13th June, 1976, and that
he received his instructions from a White man whom I do not
know. Now who is this Don Mashinini? -- He was a student (20)
at Morris Isaacson lligh School. |
- And what are his full names? -- Tsitsi Mashinini.
Also known as Donald or Don. -- Yes,
And who was this White man from whom he received these
instructions? -- I do not know.
Was he a local “hite man or a White man from overseas? —-
I do not know,
You do not know, -~ I was just told.
They Jjust told you he had received instructions from a
White man. -~ Yes. | - - (30)
Right, paragraph 9. Later during the day, that is the 15th

June/...
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Juné, 1976, Sydney returned to our class and showed us some

pictures how the White pcople ill-treat the Blacks. The one
picture was of a White man in a ecar, bumping over a Black man
and the other picture was of a Dlack man driving the Whites to
the sea tn-gﬂ overseas. ©Sidney said that this was not wanted.
Is that right? -- Yes.

Cn the 16th June, 1976, I went to school as normal. After
nssembiy‘ lMotapanyane and David Futumela addressed the students,
instructing us to start our march with the secondary schools,
that is llaledi, Tladi, Moletsane and Molapo., We left school(lQ)
and joined the aforementioned schonls., All the students
present started marching to Orlando VWest. We were also joined
. later by the Botswana Junior Secondary School.

CHAIRMAN: Have you any idea of what time you left your school?

-= No, T haven't got any idea.

DR YUTAR: Now we come to paragraph 11, I want you to look

at it carefully. On arriving st Orlande VWest, I noticed ...

(intervenes)

CHAIRIAN: Could I just ask snmethinﬂ before that. Did you
notice any difficulty during the march to Orlando High -(Eﬂ)
School -~ Orlando West High School? -- Ne, I never noticed
anything. |

Wasn't there some difficulty with passing cars? -- lio.

You saw nothing? -- No, I saw nothing.

DR YUTAR: Except for the incident which you are now going to

describe. -- Yes.

On arriving at Orlande West, I noticed that many students
of various Black schools in Soweto were gathered there, that
is all the streets in that area were filled with students.
Michael Moipolai, Hendrik Ramarumo and mysclf were (30)
standing near Uncle Tom's Hall, I noticed a brown Galaxy _ |

iEf‘r---
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is that the name of the motor car? -- Yes, it is the colour.

With three White women in it, driving in the street from
Yhefeni Station. This car was vigorously stoned by the students.
Why was that done? -~ I do not know.

Were you one of the students who stoned the car? -- lo.

llow many students were there who stoned this car? —- I
cannot tell there. There were many students.

There were many students. -- Yes.

I also noticed that Don lMashinini and other students
started walking to lMorris Isaacson school. The Ford (10)
Galaxy did not stop when it was stoned, but continued travel-
ling. The bakery at Orlando West was also looted by the
students. I did not take part. After this the students then
moved in the direction of Thefeni Station. We came across a
West Rand Administration Board vehicle which was stoned. I
also threw a stone at it. W%Why did you do that? —— I do not
have ..(inaudible) I really do not know what the cause was.

We were led by - the things were happening there, the throwing
of many stones might be the one which caused me just to throw

a stone. But I only threw one stone there. Then I (20)
regfetted that. Thereafter .. (inaudible)

find the others threw stones, so you just followed suit.

-- Yes, L

Who was in this vehicle belonging to the West Rand
Administration Board? -~ It was a White man.

By hinmsel{? -~ Yes.

CHATIRMAN: Didn't he have a Black man with him? -- No, he was

alone,

DR YUTAR: How soon or how long after the incident with the

Ford Galaxy which the three White women were in? —- How (%0)
long?
Yes/...
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_Yes.t—— Do you mean the distance or the time?
Ko, in time., -- It was nﬁt a_lnng time,
A matter of minutes? —- It was not a .. (intervenes)
It was not a long time. —- Yes.

CHAIIWMAY: ‘What is the name of that street? It is the street

that goes up to the Fhefeni Station. -- I do not know the name
of the street,

Is it Pela Street? This place where you stoned the car,
is it near a clinic? -- The clinic is on the right-hand side.

Fardon? —-= It is on the left-hand side when you go (10)
down the I'hefeni Road.
| When you go to Fhefeni it is on the? -- When you go up
to Phefeni it is on the right.

On the right? -- Yes.

The place where you stoned the car or the clinic? -= I do
not now really the c¢linic but there are some buildings
somewhere this side, I do not know whether they are clinics
or what,

You do not live near there do you? -~ lo, I do not live
there. . (20)

DR YUTAR: Do you know the l'homelong Clinic? -- I am not sure,

I do not know it.
That is very near to the Fhefeni Station. -- I think the
buildings which are this side, next to the hall somewhere there.

CHATRMAN: I do not know whether I have the name of the street

correctly.

DR YUTAR: Iy Learned Colleague thinks the name of the street

is Fela Street. I will check up, M'Lord. The vehicle was a
panel-van and was driven by'a White man. While this stone
throwing was continuing, I realised that our protest had (20)

got out of contrel. I also had the idea that the White man in
the/...
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the panel-van could be killed by all the stones that had been

thrown. I therefore broke away fFﬂm the students to go home.
- Yes.. _

In what way did this protest pet out of control? Why do
you say that? —- By the stoning of the cars and looting of
the bakery and so on.

Stoning of the cars and? -- Looting of the bakery.

The looting of the wvehicle? —- The bakery.

Oh, the bakery. -- Yes.

Taragraph 12, On my way .. (intervenes) (10)
CHATRIMAN : In that area did you hear any shooting? -- lNo.

Wasn't there shooting just outside the Orlando West High
School? -- I beg your pardon?

Was there shooting outside the Orlando West High School?
-= I do not know., I was Jjust getting the news from the others
ee (inaudible)

Were you ever there in Irﬁnt of the Orlando West High
School? —- llo, I just stood next to Uncle Tom's Hall. I was
never at Orlando West High School,

In that street in which the panel-van was stoned, did (20)
you see a police car drive up towards the station? —- Up to?

. Did you see a car, a police car drive up that street? --

No, I never saw a police car.

DR YUTAR: Did you see the police there arrive on the scene?

-= Did I see the police?
Come there. -~ No, the thing which I said I saw the

police down there at the open space next to sort of a river.

CHATRIMANN: Right on the slope on the other side? -- Yes, right

down the railway side at the railway line.
But you did not see police - well, yes, you were not (30)
really there. you say, police vehicles and policemen Jjust

outside/...



- 4 850 - RATMMEEC .

outside the school itself. -- Hot outside the school,

I know you saw them on the ther side. -- Yes,

Did-you not also see police next to the school or near
the school? —-- I was not next to the school, I was this side
of the hall.

ﬂhen you saw the police on the other side near the railway
or on the railway side of that little river, was that before
you saw the women in the motor car? -- Yes, it was before I
saw the brown Galaxy stoned.

Before you saw? —-- The brown Galaxy. (10)

DR YUTAR: Mow, at this stage I want you just to look at the

last page, 4, paragraph 18. It fits in at this stage and
there you say: While we were marching to the DMorris Isaacson
School, we came across - I think we had better just leave that
for the time, we will come back to it. Let us go to paragraph
12, On my way home I was accompanied by Levy Lechwiti. On
arriving at lafolo I'ark, I saw Don Mashinini addressing the
students of Sekano Ntoana liigh School. I went closer to hear
what he was saying. Don Mashinini was explaining to the
students that the police had blocked their way and that (20)
the last meeting will be held at the Morris Isaacson Gchool,
Mashinini told the students that while they are marching to
Morris Isaacson School, they must stone any car which belongs
to a Yhite man that they should come across. All the students,
including myself and Levy, then marched to the lMorris Isaacson
School. 1Is that right? -- Yes.

llow at this stage we can take paragraph 18. While we
were marching to the Morris Isaacson School, we came across
a light delivery van of the West Rand Administration Doard,
driven by a White man. This vehicle was stoned and over- (30)

turned by the students. I do not know their names, however,

If;i-i-l-
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I did notice that Voice was standing necar the vehicle, I
also heard the students say that they killed the White man by
sticking-a gparden fork into his stomach, However, I did not

see the dead man. -- Yes.

CHAIRIAN: Did you see a dusltbin there? -~ lio.

DR YUTAR: 'e go back now to paragraph 13. On arriving at

the lMorris Isaacson School, Don Mashinini instructed all the
students to stay away from school on Thursday and Friday.
And that on Monday further instructions would be given to the
students by him and other ring leaders. liec continued by (10)
saying that they, the leaders, would see to it that no high
gschools had Afrikaans as an instruction medium. Don Mashinini
then told us to disperse. Don also informed us that the police
had killed two students and injufed eleven others. I then
left and went home., Is thet right? -- Yes.

Since the outbreak of the riots on the 16th June, 1976,
I have never since returned tﬁ schonl, I read in the papers
that all our schools had been closed, The riots in Soweto
continued on the 17th and 18th June, but I did not take part
in it. On the 28th July, I was detained by the Security (20)
Police for questioning. Now what I have read out, is that in
accordance with your statement that you prepared and signed?
-- Yes,

Ind is it correct? -- Yes.

In consultation with me I asked you did all the students
know what they were doing? Did they have any real complaint
or were they just urged on by the ring leaders? -- They did
not have so complaints,

They did not have complaints, -- Yes.

'nd the ring leaders urged them on, —-- Yes, they told (30)
us everything which I have written here.

They /..
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They told you what to do? -- Yes,

You yourself did you have any complaints? -- lo.

Ind “you also told me jou would like to go back to scpnul
as sonn as possible, —- Tes.

And you regret everything that has happened so far. --
Yes,

Is there anything else you would lilkke to tell the Court?
—-— llo. |

I have no further questions.,

10 FURTHER QUESTIONS. (10)

DR YUTAR: I now call Rudolf lMandla Matimba and with regard

to him too, I address the same application to Your Leordship
that neither his name be disclosed nor his occupation or
anything which could lead to his identification.

CHATHIAN : Here agnin the same order is made as in the

previous cases. There mustle no publication of this witness's
name or of his occupation or of any fact which may identify
him or from which he may be identified here.

RUDOLF HMANDLA MATIINBA: sworn states:

DR YUTAR: You are a teacher by profession, aged 26 - (20)
you will be 26 in fugust of this year. -- Yes.
You have prepared a statement and you have got it in front

of you. Is that right? - Yes.

And you made that statement willingly and you signed it.

-- 1€5,

And you even took the oath., -- Yes.

Now, we will not go into all the details, we will only
select some of the paragraphs and I think we will start with
paragraph 2. Will you read it out? -- I am sorry, I think
there is a mistake here. The paragraph reads I did my (30)
schonl training at several schools in Soweto, I think there is

B/ eee
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a slight mistake,

What should it be? == Oh, I_see what it means now.

I did my school training at several schools in Soweto., 1In
1966 I started with my high school education at Orlando VWest
High School, where I finished matriec in 1970. At Orlando
West High I joined the African Students lovement, ASM. This
organisation did not take part in any politics.

Hext paregraph please., -- During February, 1971, I started
to work at Schinler Lifts, Booysens, Johannesburg. I left
this place in September, 1971, to complete my matriculation, (10
because of my failure in certain subjects the previous year at
school. During February, 1972, I joined further educational
training at Tshiya College, Witsieshoek, where I studied for
my Junior Secondary Teacher's Certificate. I finished my
studies at Witsieshoek at the ené of 1977 and obtained the
abovenamed certificate., Thereafter I returned to Soweto,
where I started to teach at Thesele Secondary School, White
City, Jabavu, until June, 1975, I left for Selelekela Secondar
School because the first mentioned schoel was too far from my
home and T had to travel by taxi every day. At present (20)
I am still teaching at the latter school.

low, what subject did you teach in? -- VWhere?

At the Selelekela School. -— At Selelckela T was teaching
mathematics in Form 1; general science in Form 2; and
agriculture in Form 3. |

And what was the medium of instruction? In what lansuage
did you teach these subjects? -~ I was teaching in English,

And in fact throughout the whole school, what was the
medium of instruction? 2/t the whole school what language was
used to teach all the subjects? —-- 2t high school? . (20)

Yes. -- Well, the medium of instruction was English,

although/...
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although in social studies we did it in Afrikaans.

And the teacher who taught social gstudies in Afrikaans,
was he qualified? -~ VWell, I waul& not know. .

You do not knaw._ Did you hear any difficulties expressed
by teachers or the students about the use of Afrikaans as a
medium language for social studies? -- Well, the problem was
not from the part of the teachers, but from the studeqts.

Most of them did not like social studies. As such most of them
failed it.

They did not like social studies? —- Yes. (10)

But did they have any objection to being taught in
- Afrikaans? -- Well, I think that was the reason why they did
not havé-interest in the subject.

Now we go on to paragraph 4. -- During the end of 1972
I was elected as a member of the Student Representatiw Council
qt the teacher's training college where I was studying. I
was chairman of the cultural committee. My functions were to
organise concerts, film shows and other concerts and also to
encourage students to write books in Sotho. To my knowledge
there was nn'pclitical_inunlvement in any way at this (20)
college. The only person whom I know is Zacharia Hteo. He
studied at the same college and is teaching at Orlando North
Secondary School at present.

Now for the next few pages you deal with your political
involvement. You became involved politically. -- Yes.

Now I am not going to read all that. I am just going to
pick out one or two points and you can follow mé, so that we
can get on to the ncxt subject. At the bottom of page 1 you
say: I knew Aubrey lMokoena.well becausc he was my Sunday School
teacher at the A.M.E. Church in Orlando West. What is the (30)
AM.E. Church? —- The African Methodist Episcopal Church.

1
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I knew that ’ubrey Mokoena was studying at Turfloop

University and that he was expelled from it. You knew that?

-

-- Yes,

Ve leave out now paragraphs 6, 7 and we go to paragraph 8,
the first four lines. During July, 1974, will you read out
please? —- During July, 1974, I went to another SASO conference

held at Wilgespruit, Roodeponrt. This was the yearly conference
of BSAS50. The meeting did not take place at Hammanskraal
because the place was booked for something else. During this
conference the following subjects were in discussion. (10)

Right now, we will not worry about the subjects. Can we
say that. it all had a political flavour? -- Yes.

We rule out pages % and 4, except for mragraph 14, which
deals with 'other activities'. Would you be so kind as to
read that? Let us put it this way: you becane cﬂmple#ely
politically inveolved in SAS0 and other similar movements. —- Tes.

Right. Now we deal with your other activities, paragraph
14, —— At the end of 1975 I attended the first of three CORD
meetiﬁgs - that is 'Charge or Release Detainees',

That is right. -= I was told by Aubrey lHokoena what (20)
CORD actually was. He was the one tq invite me to the CORD
meeting. I remember Winnie llandela and Rev. Tutu as speakers
during this meeting. Winnie Mandela spoke about her detention,
her solitary confinement and house arrest. These were not
meetings for discussions but prayers. The second CORD meeting
I attended was on the 25th December, 1975. The main speaker
to this meeting was Reverend Tshenﬁeng. lle spoke about the
religion of the Black man. The third meeting which I attended
was during May, 1976, at my church, the *.M.E. Church at
Orlando West. The main speaker to this meeting was Dr (30)
Manas Buthelezi. He sponke on the resurrection of Christ and

broucht /...



- 4 85 - MATIIBA.

brought it into comparison with that of the Black man of

today, nawmely the struggle of the Black man. The following
people uscd to attend these'meetings: IMr Aubrey lokoena,
Tom Manthata, Westa Smith, Jairus Kgokong, Baba Jordaan, Mrs
Winnie lMandela, Reverend Tutu, Dr lNanas Buthelezi, Tebello
Motapanyane and others. These are the main people I know.
_I would like to say that it was mainly prayer meetings. I
cannot recall anything of a political nature being said or
done at these CORD meetings. I remember that the names of
all the detainees were 1mad out at the meeting. (10)
Right, paragraph 15, page 5. -- I attended a national day
of prayer. It was held at Regina Mundi Catholic Church in
Moroka. Approximately 200 people attended. Aubrey Mokoena
was the master of ceremonies., The service was conducted by
Reverend Tutu. Reverend Tutu was the main speaker. This I
think took place during the middle of the first term of 1976.
llow this Reverend Tutu who is he? -~ He was the dean of
the Anglican Church in Johannesburg.
Finally, paragraph 16. =- This was the only activities
that I took part in. -Apart from what I have stated thus (20)
far, I was also the secretary of the local A.Il.E. Church at
Orlando West from the beginning of 1976. I am a religious
man and usually attend church on Sundays.
Now we come to your activities as a teacher, paragraph 17.
-— My activities as a teacher. I never belonged to any teachers'
organisation until August, 1976, when I joined the Transvaal
United /frican Teachers' Association - abbreviated towards -
I think there is a mistake there. This I did after I was
encouraged by my school principal, Mr J. llaseko, It was a
totally teachers' organisation. According to my knowledge (20)
this teachers' organisation did not take part in pnlitins.' 1

attended/. ..
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attended one of TUATA's meetings which was held at Milner
Yark Holiday Inn, during August, 1976. The following people
attended this meeting: Iir Simelela who was the chairman.
He is actually the district president. ﬁr llehlape - vice-
chairman.

Mr Simelela vas chairman of the Neadowvlands High School.
Is that rioht? -- He is the principal.

Right. -- Mr Mehlape, the vice-chairman - the principal
of Diepkloof High EZchocl; Kr MHaseho vas the finance chairman
- Selelekela Secondary School; FMr Taunyane, the provin- (1c)
cial precident; FMr Clamlenze, the secretary of ATASA - tﬁis
is the African Teachers /issociation; lirs Nakhene, a lady
teacher at Selelekela Secondary School; Miss Lerutoane from
Phonofelo Lower Primary tchool, etc. The main specakers were
Mr Simelela, who gave the presidential address. le said that
the riots were something in the past and that the teachers must
not be discouraged about this, but they should go back and
encourace the students to go back to school and continue their
studies. Other main speakers uere !'rofessor Lekhele from
Turfloop, who spoke cn "Education for a Glohal Community.” (20)
He said that he did not believe in global education or universal
education, as syllabuses will aluays differ accordinc to the
needs of every comrunity. He said that he wished that the
time will come when Black educationists will be given a chance
to work on their own syllabus to suit themselves and not as
prescribed by the Bantu Lducation. aAnother main speaker was
Mr Pitje, an attorney. He spoke on the Afrikaans ilssue and
said that it was wrong to forcealanquaae on pcople which they
did not want. . Jhite educationist whose name I cannot remember,

also addressed the conference. There wvere several other (30)
speakers. This conference lasted for two days. After

this/...
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this conference there was a repert back meeting, which 1 did
not attend. .ccording to my knowledce there was no further
TUATA meetings until my detention. The main topic at the
above mentioned conference was Globkal Education.

How who was this white educationist, --.1t is Mr auerbach.

kow we come to the /ifrikaans issue, paracraph 18. —-

The Afrikaans issue: 1 started teaching in 1274 and since

then there was this cuestion on ~frikaans. 1 was teaching
mathematics in Afrikaans. It was then already clear to me

that the students did not like to be taught in Afrikaans, (1C)
although they accepted it and did nothing pocitively in opposine
it. I taught for cne and a half yecars at the first school,
thercafter I left for Selelekela Secondary School and fnﬁnd
that they werec teaching only in Lnglish. There was no problem
on the /frikaans issue.

There wvas no problem on the ifrikaans issuc. == I lost
contact with the afrikaans preblem when coming to this school.
From the middle of 1975 until the first cuarter of 1276 the
issue of Afrikaans being enforced as a medium of instruction
in Soweto schools never came to my mind. To my knowledge (20)
there was rnothing geoing on about this .Afrikaans issue. Maybe
because I was at that stace not directly involved in tﬁc
nfrikaans issue.

liould you continue plecase? —-= During April/Hay, 1276, 1
read in the newspapers that the students from certain schools
in Soweto were boycotting classes, because Afrikaans was
enforced as a medium of instruction. The boycotting of classes
by school students came as a ﬂﬁrnrinn to me. I X%Xncw of the
Afrikaans issue and that the students disliked it, but 1 never
thoucht that it would escalate into the bcy:ntting of (30)

classes. This issue vas also discussed informally in

OUr/ ...
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our staffroom at the school by the teachers. lie too% no steps
regarcding this issuec. Ve as Leackers at my school did not see
the staying avay from classes by the students as a real problem
at that stage, but thought that the students uould break down
anc again attend classes. To the contrary more and more
students stayed avay from classen. lore nchﬁﬁln aot involved.

Mow as far as your school was concerned, the use of
~frikaans as a medium of instruction, was not an issue at your
school. == It was not.

snd the first you heard a2bcut it, when you read of (10)

it in the newspapers. —-- Later, vyes.

CHnIWMAL: “hen you read abcut it at other schools. -- Yes, I
was reading in the newspaper about other schools.

And the people were having strikes at other schools because
of this. == Yes. lo, the students were boycotting classes
becausec of afrikaans.

Yes, they wvere strikine, they vere boycotting. -- Yes.

Eecause of the languaace medium. -- Yes,

Dh YUTAK: ‘.e nous come to the Soveto riots and we read from
-ﬁaragraph 20. == The.Soweto riots: 1 sav the iAfrikaans (2C)
issue as being ouite a develeping problem at that stace, because
more and marehstudﬂnts were stayina away from classes. During
- the first week of June, 1976, I was told by Tebello lotapanyane,
whom I knew, that S5ASM was tc have a student meeting on Sunday,
13th June, 1976, aL the DCCC Centre. lle told me then that
they were to discuss the Afrikaans issue, which also included
the staying away from classes by students. I was not invited
to this mecting.

Flease continue. == AfLter the mectina held by SASH on the
13th June, 1976, I met-Tchrlln Hotapanyane at the church. (20)

He used to attend the activities at the same church wvhere 1

did/...
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did, namely the ..li.iie Church. Here he told me that they -
that is S5ASH - had decided to have a demonstration on the 16th
June, 1976. He further zaid that they had formed an action
committee vhich comprised of two students from each secondary
cchool and hich schoonl. He said that the demnn:tratinﬁ was to
»xpress solidarity with those schools which were enforced to
use Afrikaans as a medium of instruction. He also said that
the demonstration will be in the form of a march in_uhich_all

students will take part. The studenbts had to march to Urlando

west Secondary School. | - (10)
CHAIRIIAIT: At that stage - this was now on - vhat date was
this? == It could have been the 14th or the 13th, I cannot

remﬂﬁbﬂr.

At "that stace you knew that there vas going te be a march
in which a large number of students wrre goina to take part.
-- Yes.

fingd they were qning.tn join somewvhere. =-- Yes.

They were coing to jein up at the trlando lest High School.
-= Secondary school, ves.

DR _YUTak: Will you continue: The students had to march. (20)

-— The students had to march Lo Grlando iest Secondary School.
tiorris Isaacscn Schocl and Haledi High lechool uvere to lead the
demonstration. 1 asked him why the high school students vere
invelved in this Afrikaans issue. He answered that they wvanted
to join the secondary schools to express solidarity with them.
This is all that Tebello flotapanyanc told me at that stace.

ns far as you were concernocd, did you see any reason why
the hich schools should be involved in this demonstration? —-
I did not find any rcason i'hy the high =chools should be
involved, beccause they are nﬁt taught in the medium of (30)

Aafrikaans.

I\:_ll":*.lr‘l.{“- - =
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Rioht, would you cnntiuUﬁ plecase. == Un the 15th June,
1976, at approximately 6 p.m. I went to the choir practice at
the A.li.l. Church which as opposite my house, Tﬁere vere
about 2C to 40 people at the choir practice. This practice
lasted until about 7,30 p.m. JAubrey lokoena also attended
the choir practice on that night. After the choir practice
was finished, /ubrey lokoena took some children to their homes.
I stayed at the church, becausc I am used to 5tay1ng_bnhind and
then to ¢o and zspeak to the minister at hic home, which was
situated on the church premiszes. DBetween 8,30 p.m. and (10)
9 p.m. Aubrey llokoena came bachk and asked me to accompany him
to Winnie landela's home because he only wanted to tell her
about the demonstration which wvas to take place on éhe next day.
He said thaé he will bring me back and that it was not golng
to ke long. I told him that 1 have got assignments of UKNISA
to complete. 1 decided tc go with him. e went to MNrs
" Mandela's heme in Aubrey liokoena's car. 1t wvas not a pre-
arranged thing for me to go with Aubrey to Vinnie's house. We
arrived at Jinnie's place round about 8,30 to @ p.m. I am
nct quite sure abcut Lhe cxacf time. :ubrey lickoena used (20)
to pick me up ;t my house to go with him, specially when he uas
travelling alone.  rliaybe that was the reason vhy he picked me
up at my house or the church on the night of the 15th June,
1976. 1 énd s~ubrey were the only ones in his car travelling
to Winnie's house.

Just carry on, I will stop you vhen it is needed. == On
arrival we only found .innie at her house. Le entered throuah
the back door and sat in the kitchen. Uinnie was in the
kitchen. Aubrey lickoena tcld her about the demenstration and
at the same time asled her wvhat she thouaht about it. (30
Linnic Eaiﬁ-thﬁt she élrﬂady Lnew about it and that it was a

y
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good thing for the students to demonstrate against the

Afrikaans issue because the governpent has dene ncthing to

solve it. Aubrey said that it was going tc be a further problen
for the Department of Bantu Lducation, because they did ncthing
ta solve the. problem on the Afrikeans issue. A new problem

was nou facing the Bantu Education. 1 said trat it was very

difficult to be a teacher under such circumstances, because

even if one wanted to, it was impossible to solve the

problem - that is the Afrikaans problcm. “innie landela also
said in my presence that she ras giving the students (10)
every support that they necded. rhe a2lsc sald that these

students, in whatever they ivere doing, they nceded a bigger
brain like herts to help them in vhat they were doing. Aubrey
also mentioned the parents +ho stayed cut of this and remarked
that it was not a cood thing and that they should be involved
as well. 1 reacted to Aubrey's staterment. and said that the
parents usually leave everything Lo us as teachers and that
they do not involve themselves in the uelfare of their oun
children. I actually quoted tuo schools vhere the students
stayed away frenm classes and that the parents did nothing (2C)
to this. After about ¢£C minutes the followinag students

arrived at tirs Mardela's house: Tsitsi iashinini, Tebello
Motapanyane, Cavid ﬁhutemela and latheson Forcocbe. They
arrived in " innie's car. ¢Cne of the four said that they were
looking for the press reporters whq had to be present the next
day at the demonstration. Cne of the four students informed
us about how the demonstration was oraanised. This student
said that they vere coino to force the primary pupils out of
their classes to join in the demonstration in order to make

it bicger. He mentioned the different schools that had to (30)
take a lcading role in the marchina.

hich/...
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which of the four students zaid that? —- 1 cannot really
say. | .
\who was the leader of the four students? -- liell, it was
Tsitsi Mashinini and Matheson lorobe, but Tsitsl was the main
leader.

He was the main leader. -- Yes.

Right, next page. == I asked the students ‘hether they
knew Lhat it was illegal to have a demonstration. Tsitsi
Mashinini answered me by saying that they cdid not care whether
the police arrived or not and that they were going to arm (10)
themselves with stones, should the pelice arrive. Aubrey
Mokcena said that there 'ras no harm if the students made a
peaceful dermcnstration and if they made placards, vhich would
show the whole world that the students were acainst the enforce-
ment of Jfriltaans. 1 said that should there be a confrontation
with the police then the students should not be afraid of the
police dogs, but they must stone the dogs.

why did you say that? -= lell, fnally, it was not the
guestion of the discussion, you hnovy, jusl discussing freely,
and this is vhat usually'happens at Crlando Stadium, this (20)
is what people usually do, they just join the police and
manage to co through.

Did you cﬁpect-therc vould ke a cnnfrnntatiun between the
pelice and the students] == llo, 1 did not.

All right, paragraph 28. == Cne of the students, I think
it was Tebello liotapanyane, ‘said that should they encounter
with the police, they will do the same as vvhat they did at
Naledi, by stoning and burning their cars, that is to the
police. He also said that they have told the other reprecfen-—
tatives of the acticon committee to inform the students (30)
that they should be ready fer anything. Tsitsi MHashinini

craid/...



- 4 864 - ATINDA.

saidlthat if the demonstration vas not & success because of
police interference, then they will knov vhat to do next -

that was to burn the schools. Upon this 1 ashked the students
whether they informed all the schocl principals about the
demonstration. DPavid rFhutemcla replied that they cid not

tell all the principals as they fear that some of them are
police infcecrmers. Cne of the students replied by saying that
they wanted to take everybedy by surprise and that nobody must
know abcut ithe demonstration beforchand. There vwas referred
to the police and some of the principals. There was also (10)
said by the students that the other students were busy making
placards at their respective schools on that same evening of
the 15th June, 1276. iubrey liol:cena caid that the students
should not fear because the police w:ill enly use rubber hullets
to disperse them. This hg sald because it secrmed as if the
four stucdents present fearced police interference. Uinnie
Mandela said that the names of the action committee and those
of the student leaders nmust not bo made “nown, because they
will be the first ones to be schot or arrested by the pelice.
Winnie landela then adﬂrﬁ55cﬁ nyself and Jubkrey iiclioena . (2C)
and said that she wanted to discuzs 'ith the students the
demonstration of the next day. The was referring to the
students vho vere pfcsent in her house at that moment. I got
the impression that they had arranged to have a meeting there
on thét night. She said that she wras geing to talk to the
students about the demonstraticon and teach them songs which
they could sing during th e demonstration. Dy then it was
round chout 1C, 20 p.m. I requested Jubrey olkeena to take me
back home, because I never intended to stay that lonc. Aubrey
said that he had to return.tn vinnie tandela's house (30)
because the students had recuested him to take them bachk to

their/ ...
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their homes. Jubrey and 1 ieft winnie's house and drove back
to my place vhere he dronped me. } then rent to bed.

Now vie come to the mornine of the riots, the 16th June,
1976. == Cn the 16th Junc, 1276, af about 7,15 a.m. I went to
school. Cur school had the usual morning openinc. All the
students were present. Solomon and Johanncs iolefe ...
(intervenec)

CHAInlAN:  hat is the name of the school again? -- Selelekela

Secondary School. All the students were present. Solomon and
Johannes liolefe from our school approached our principal (10)
and asked him whether the students could also join in the
demonstration, which was already on by then. The students from
Orlando llorth vere alreadv scen marching to Crlandeo ‘est. The
principal, lir J. laseko, refused this recuest and said that he
did not want to be involved in the students' affairs. He also
caid that he did not knou abcut the demonstration. The examina-
tions that ere to take place on that dayv were suspended till
later, becauce the students were not sitting doun in their
classes. The students vere not orderly on that day. liost of
them uvere outside, viewinc the other ctudents marchinc. (20)
away in the distance. Tuo students f{rom {rlanco Hich School,
whom .I knew by the names of llichael llici Tsacae en David
Mokoena pacced hy our school. They ere valking in a group of
about 8 pecople. I spoke to iiici and Lavid and ashed them

what was gﬁinq on. They said that thev were going to join the
demonstration and that their principal had expelled them,
because they wanted other students from their school to join

the demonstration. They left in the direction of Erlﬁndn wost.
At approximately 10,30 a.m. the principal asked the students

to go home. The tecachers stayed until 2 p.m. 1 also (30)

left at o re  From our school's position ve vere unable to
I w
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see anything concerning the clashes hctuﬁnn thc pelice and
the students. e heard from a passinc school ﬁny that the
police had blocked the Urlando Bridqe. At 2 pem. I did not
go to my home. I left for Frimhlophe vhere I went to see my
girlfriend, tibongile liasinga. I found her at her house. GShe
is a nurse at the Baragwanath Hospital. T stayed there until
about 6,30 p.m. that day. ©Cn my way home 1 came across
Tebello Hatapaéyane at the A.l Dry Eieanera in Orlando liest.
At that stace I a2lready noticed that there were disturbances
in Soveto. The traffic vas meving very slowly, beinao (10)
stopped mostly by tsotsis and elderly people. There were also
" cars nearby burning. There w:as a grecup of about 1C0O people
sinaing. I asked Tebello what kappencd during the day. He
told me that the students had clached with the police; that a
lot of people had died curing the dey. He =sald that they were
shot by the police. He said further that he wvas there vhen
tke bottle store was broken inteo.: It is the 'hefeni bottle
'store. lie went nearer to tre boltle store and noticed several
people lootinc the place. He alsec teold me how they took
cooldrinks and bread frem varicus tructis. I then joined (20)
the group that was sincing. I later decided tc go home. On
my way I saw scveral people pushing a Combi out of the rcad.
It was blnc%ing the traffic. I hélped. lle pushcﬁ the Combi
onto tke railvayvy line site but not ontc the trachis. It did
not overturn. Aifter this I went to mv house vhich wvas about
6CC metres from there.

Now at this stage I wvant you to tell His lordship, did
you notice any difference in the cocmposition of the croud?
WWho took part in the march im the morning, vho took part in
the burninc of cars end th e lootinc of chops in the (30)
evening after. 6,30 p.m. vhen you errived there? -- Yes, frop

the/...
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the time I oot off from the train at ¥hefeni Station, thére
were already scme people standing there, but 1 could not
recngnisc'any students which 1 ¥now. lost of them uere elderly
people and mostly just tsotsis because they vere wielding
knives ard kieries and stopping people, you ¥rnow, saying that
they must 1ift up their armc in the Clack Power salute and

you find that sometimes when peeple did that, they ripped off
théir vaktches from thelr hands and they stunmd.thﬂ cars. DBut

1 definitely did not see any students at that time.

and therefore your view is that it vas the tsotsis (10)
who took over and they —ere armed with knives and other
dangerous weapons? -- Yes, thic is what I observed.

iand how they were mclecztinag other Clack adults over there
and in some cascs robbinc them of their wvatches and other
possessionz. —-- Yec.

e go on to paraqraph 37. -- Later on the night of the
l16th June, 1976, I went to church. Tcbhello Lotapanyane was
also at the minister's house. &t abkout 3,30 p.m. Aubrey
Fokoena also arrived there. e vas losting for Tebello. Aubrey
told me of a meeting uvkich was to be h ,eld at Dr Natlhare's (20)
surgery. I kneu Dr Hallhare as a churchman and also knew his
wife cuite well. I have been to Dr [iatlhare's house several
times before that day. I drove with 7subrey in his iliarda van
‘to Winnie Iandela's houcse firct. c cllected her and on
driving off, ienncth llachidi appeared with his car. The two
vehicles left for Dr Matlhare's surcery.

THL CUNBISSICH ADRJOUKNS POR LUNCH.  THL CCHUISSICK RESUNLS.

HUDOLE nal'DLA DATINHBA: still under oalth:

DR YUTA!: l.e kave reached now paraaraph 23 where you arrived

at the suracry of Dr tatlhare. == (n arrival Dr latlhare (3C)
informed us that his committee, that is Sowcto irarents

assncliation/..-
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Association, Si"A, members h%d left aiready. He sent for them.
There were several students like latheson liorobe, David
Hhutﬂmelaaﬁnd Tekelle lotopanyane. The students wﬂrn_felling
us what happened during the day. After about 15 minutes the
other SPA committee members arrived and Dr llatlhare started
with the meetinc. At first all the people at the meeting were
introduced. He told the older pcople that he had invited us

to help him in runnin¢ the orcanisation, that {s the S5iFA.

He, Dr liatlhare, explaincd to us how the SPA wvas founded.
iyinnie Mandela said that they had corpses on their hands (10)
that rmust ke buried and that no time should be wasted in elect-
ing execcutive committee. Could I just explain here?

Yes, do. =-- Dr latlhare explained that they had had a
meeting previdusly, but they never had a chance of electing an
executive committee. So that they had postponed th at aspect
of the mectinag and they had intended havine a meeting later.

S0 Mrs liandela suggested that this chould be called of f and
rather the cuestion of burving the neenle chould he locked Llnto.
Jinnie further said that an urgent meeting must be held to
discuss houw these peaplb.must Be buried. .. meeting uwas (20)
called for that coming Sunday, beinc the "Cth June, 1976.

Aubrey sugcested that pam§h19t5 must be éirlributed in order to
invite all the people of Scuweto and the press to he informed.
The venuc for this meetino was the kenina lundi Catholic Church.
ﬁn th & 17th June, 1276, at about 7,5¢ a.m. 1 vent Lo my school.
There was no school on this day. There ucre no students at the
school. I noticed over 1 QU students demonstrating in the

main street in front of our scheol. Some of the students were
carryina placards. They were also :tﬂqping the cars and if

the pcople in the car gave the Zlach Pouver sieon, they wvould (30)
let them throuch. At about 2,30 ko 10 a.m. the police appcared

N/ e ea
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on the scenec of the demonstraticn, which tool place in the
street, which is also a main route, into town. The police
arrived in two trucks carrying policemen = it was lVhite
.policemen. They dispersed the students. I heard several shots
being fired, but saw no injured perseon. fter this I left the
school and went to my girlfriend's house. Later that afternoon
I returncd to my house. HNo further happenings to my knowledge
took place on that day.

Now, ynou say there were cover 1 CIC students demonstrating.
-= Yes. (10)

They had placards and did you see them throwing stones?

-= No, they were not throwino stones.

They were not throwing stones. == llo.
They vere stopping cars? —— Yes, thevy vere stopping cars.
For vhat — where uvere the cars comning? —-- VWell, this is

a two-way route which drives in and out of toun.

The main road from Johanneshurg to Sﬂwnta?h-— Yes, to
Orlando Last.

And at what point were they ctepping the cars? —-- Justi
next to the Crlando St‘dium, let me saye. (20)

And the police arrived in tvwo kruciis? —-- Yes.

Can vou tell how many policemen there vere altogether? —-
Well, I really do not have an idea. |

And you hecard the shots fired? -- Yes, I heard the shots
fired.

Do you %now in what direction the shaté were fired? \ere
they fired in the air, in the cround or where? -- UWell, I do
not know, but I think it was in the air because I saw the
students running away and nohe of the students fell or were

injured. (30)

What time did you leave the scenc? —-= It could have begn

ﬂtf-i-
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at about 10 o'clock.

In the morninn? == Yes, in the morning.

And ;uu vent home? —-= Yes, I vent to my girlfriend's home..

You do not know what happened thereafter? -- llo, because
the students had dispersed and I realised th at it was just a
dangerocus area to be in.

You kept out of trouble. -- Yes.

Right, paragraph 1C please. —-- The neeting of the 2Cth
June, 1276, which had to take place at the iegine lundi Church
and later at the AWli.E. Church wvas banncd by the (1c)
Johannesburg lagistrate. The neeting was however held at the
house of HReverend Tutu on the samc day. lresent at this
meeting was myself, Aubrey liokoena, \.innie llancela, Dr iiotlana,
Dr Matlhare, Harry ilashabela, Tebello lotapanvane, Tsitsi
riashinini, David liokeena - a student from Crlando High -
Hichael Tsacae, Pavid Kutemela and other people. Dr liotlana
had the followving resolutions: that Afritaans should not be
enforced as a medium of instructicn; () that the police
should not have shot at the students but rather have uscd
rubber bullets or watef; Ithat-the UEBEC members should (20)
resign, because they could not solve the aAfrikaans issue;
that'a_nﬂw hody should be forrmed in the place of the SPA.

He was against the term of 'Soweto' in the SPA. ‘innice llandela
said that the necople of Soweto should find a vay to Eury all
the pecple who had died cduring the riots. Aubrey lickocna
suggested that all the organisations should be invited to a
meeting the following day, as the meetine at the church did

not take place. The wvenue wvas the 'ethodist Youth Centre,
vvhite City, Jabavu.

Wwe come now to the meetino mﬁ the 21st June, 1776. (30)
-= The mcﬂtinh on the 21st June, 1776, at the lethodist Youth

Centro/ ..
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Centre, was chaired by Dr latlhare. OCther people present were:
myself, Dr MMatlhare, Mrs @winnie Mandela, Kenneth Rachidi,
Jackie Selebe, Mr lkhele, Mr Ngakane, Aubrey lokeena, Dr Manas
Buth dezi, Jairus Kgokong, Tebello Motapanyane, Tsisti
Mashinini, wweli Sizani, Mr Mathabathe, Mr lteso, Dr Motlana,
Mr Khumalc and other people. There were about 80 people.- At
first the resolutions of Dr lictlana of the meeting on the 20th
June, were discussed. One of these resolutions was the forma-
tion of a new body. A new body was elected during this meeting
and the executive was as follows: Chairman - Dr [anas (10)
Buthelezi; Vice-chairman - Dr Matlhare; Secretary: Aubrey
Mokoena; Assistant secretary: HMr Nteso; Trustees: Dr
Buthelezi, Dr Motlana and Dr lotlhare. Committee members: Mrs
Wiinnie Mandela, HMr Kenneth Rachidi. These are the only ones 1
can remember. The new name to the body was the Black Parents
Association, BFA, which would cover the whole of South Africa
and not only Soweto as the SPA. 1 would like to make it clear
at this staage that it was Mrs \Vinnie landela wheo came with the
idea of a mass funeral. She sucgested this already at the
meeting of the léth June, 1976. She raised it again on r[EG]
the 20th June, 1976, at Reverend Tutu's.huuse. She said that
all the people should bury their dead at the same time, meaning
the same day. The 3rd July, 1976 was th e day for the mass
funeral. Various nrganisatiﬁns like 5ASH, 3A50 and BPFC donated
money for the burial of the dead. Three sub-committees were
formed to do the final arrancements for the funeral.

Now what was the idea of transformina the Soweto PParents

Association to the Black Parents Association? l‘hat was the idea

behind that? -- uwell, according to th e explanation which was
given it was .. (intervenes) ' (30)
By? —-- wéll, it was Dr liotlana, that the Soweto Parents

Assocliation/eee.
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Association was just a body which is concerned with the parents
of Soweto and his objective was mainly concerning the death of
the Naledi students which were involved in an accident in
Mozambicue. That is I think in 1974. Dr Fotlana said that

we should form 5 parents organisation to cover the whole country
and to take the interest of the pgrents and to discuss issues
that concerned the parents.

Affecting the Black parents throuchout the country? --

Yes, especially on educational matters.

Now, were there any members on the committee of the (10)
Black Parents Association who were not parents of schoolgoing
children? -- Who had no children?

Yes. == Yes. I was one of them.

You were one of them? —-- Yes.

Who else? == And Aubrey Mokoena.

Were there others as well as far as you know? —--— No.

What about Dr Matlhare. -- Oh, you mean as having children?

As havinc no children. -- lo, children, yes, well, Dr
Matlhare doesn't have any children.

Now what was the idea of a man like Aubrey Fokoena (20)
being on this committee, seeing that he was not a parent? ---
Well, I do not know. I just personally imacine the organisa-
tion was not to see if a parent is having a child particularly,
but you know, a way in which you could get involved as young
people and to be able to uplift our pecople. And as a teacher
I just felt obliged to join an organisation of that nature.

I did not see it as being parents having children.

Wasn't the name then a little misleading? You knoew, to

call it a Parent sAssociation when it was in fact not confined

to parents? -- Vell, I deo not think so. (30)

And what was the purpose of arranqging or attempting to,

arrance/ ...
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arrange a mass funeral of all those who had unfortunately died
during the riots? What was the ipea behind it? -- Well, I
think the ideca was just to bury the people at the same time

as it is traditionally done. For instance we had the same

case of the very students which died in Mozambique. They were
buried in a mass funeral. and I remember also there was the
Dube disaster, train disaster where the bridge fell and several
people died. These were buried also in the form of a mass
funeral. So I do not know, but it was just an idea which came
up on its own. (10)

The Lourenco harques tragedy that was where a bus cecllided,
it was an accident, a bus accident, wasn't it? -- Yes, it was.

The Dube disaster was also an accident. -- Yes.

But the death in this case resulted from riots. HHow, we
have had evidence that the whole idea was to whip up enthusiasm
andt?Efeelings of the Black people. Do you understand me? -—-
Yes, I understand.

Is that true or not? -- I do not hnnw.. Personally maybe
I was just too innocently involved in the wvhole thing. I just
treated it as a way we could assist our people and that is (20)
why we invited donations immediately that this would form part
of the relief and also committees were formed to buy coffins.
Soﬂthat these could be donated to the pecople to ease them of
this, because this was just an unfortunate incident which was
not expected.

And who formed the funds? —-= liell, the trustees had to
h andle the funds, but it was from that very meeting of the
2lst June.

And what was the name of that fund? -- Well, it had to be
- the funds had to be handled by the Black i‘arents (30)
Association.

Did/«..
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Did iF not have a name? —- lio, it was just the fund of
the organisation.

Right, paragraph 42. == The mass funeral as planned for
the 3rd July, 1976, was banned and never took place. The
money which was collected for the mass funeral was now distri-
buted amongst the families of all the people who died. Since
this first meeting of BFA on the 21st June, 1976, I attended
nearly all the meetings thereafter. 1 was also later adopted
as the third secretary of the Black VParents /Association.

During a BPFA meeting in August, 1976, which was held at (10)
the Regina lundi Catholic Church, two students of which one

was Tsitsi Mashinini spoke in the meeting. They urged the
parents to stay away from work on the 4th August, 1976. They
wanted the parents to assist them (the studenls) in their
struggcle. Fany people stayed away from work on the 4th August,
1976. There were also pamphlets diﬂtrihﬁted to this effect.

I was detained cn the 15th llecember, 1976.

Is there anything else you would like to say? -- ﬁn, I
do not think there is anvthina.

Apart from the statemenﬁ veu have made. —-- No. (20)

I have no further questions, li'Lorc.

NO FURTHER CUESTICHS.

DR YUTAI: The last witness for the day is lir Hazibuko.

THANDISI WE MPHIVA HASIBUKO: sworn states:

DR YUTAl: By way of interest, 1 understand your first name

means 'love the nation'. -- Yes, that is ouite riaht.

Is that why you became agencral secretary of the Black
Pérents Convention? == I would not say that is why.

One uf the reasons. First of all you dﬁ not want your

name published 'and you also do not want any details published(30)

which would lead to your identification. 1Is that correct? —-

well/ees
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Heil, that_is all right.
You prefer it that way? ﬂs you like. == It is all right.
What “is all right?.-- To not disclose my identity.
Not to disclose your identity. -- Yes.

CHAIRNMAN: There will be an order in regard to this witness

as well as in the other cases.

DR YUTAR: 1 have here a statement vhich you made and which

you said you made voluntarily and in® your sound and sober
senses, you signed it and you tcok the oath that it was thé
truth, the whole truth and nothing but the truth. Is that (10)
cerrect? -- That is correct.

Is this the statement? 1Is that right? -- Yes.

It is a very long statement, but I think in view of all
‘he evidence we have led, we can curtail it tremendously. I
just want to get these few details on record. You were born
in 1949, that makes you 2?8 yvears of age. -- 27.

You will be 28 in hAugust. -= Yes.

And you were born in latal, but you presently staf at
the Enﬁetn Township and you are the general secretary of the
BPC, namely the Black Reople's Convention, with office at (20)
Downing Mansions, 114 tloff Street, Johannesburg. -- That is
correct.

You reccived your schooling at the S5t Chad's Primary School
in Ladysmith from 1956 to 1963. —— That 1is correct.

Your father was a teacher there. And then you went to
St Francis College near Durban to continue your studies,
particularly in science. -- That is correct.

And finally you were admitted to the University of Natal
Medical School for pre-medical courses. —- Correct.

And it is there that you first heard about SA50 - (30)

Df!l!ﬂi
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of that that you became interested in politics. -- Correct.
Now, I think we can skip pages 1, 2 completely. There

you outline, speaking generally, your political assocciation

with various organisations from the year 1970 onwards. == Yés.
Is it correct to say that you were politically motivated?

-= Politically motivated to do what?

| To work for the cause of your pcople. -- Correct.
Paragraph 17 we could perhaps read out. lould you do

that? Let me say, you could not continue your medical studies

because you failed certain subjects and they would not re- (10)

admit you. -- Yes.
You then sought pfivate emplovment. -- Yeﬁ.
Will you now read paraaraph 17 please. —-- Paracraph 177
17 on page 3. =--= In lovember, 1974, 1 was fired from my

work because 1 could not agree with the maﬁaqnment that the
BPC T-shirt I was wearing was causing friction in the factory.
I then decided to go to Johannesburg to stay with my brother
Sizo Mazibuke, residing at 1242, Senocane Location, Johannesburg,
and is practising as a medical practitioner.

Now that was the first time you came to Johannesburg, (20)
to settle permanently. -- Yes. |

And you were advertising your association with the BPC -
the Black People's Convention - even to the extent of wearing
a T-shirt with the name thereon. -- What happened in that
factory was that I was wearing the T-zhirt under my shirt and
it so happencd that because 1 was working in the ‘laboratory,
I had a lab. coat on, so I toock my shirt off and was left with
the T-shirt on, as I have just now, and had a lab. coat on.
So the lab. coat could reveal the BIC T-shirt, what was written
on the T-shirt. Not that I was doinag that purposely to (30)
publicise BPC in the factory.

ﬁndj".-.
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And that caused friction amongst the workers, some of
them did not like it? -- No, .. (inaudible) .. an allegation
on their part.

I beqg yours? ——= I think it was an allegation on the
man#gemcnt part that this could be the case. DBut I had worn
this T=shirt I think for about 3 days.

Now we come to what you have termed the 'Afrikaans issue'.
Would you be so kind as to read paragraph 29 on page 67 Have
you got it? -- Yes, I have got it.

Will you read it please? -- Some time in Febkruary, (10)
1976, 1 and Thomas Mantatha attended a parents meeting which
was called by the Tswana School Foard and was held at a certain
school in iLone 3, Meadowlands. In this meeting, the chalrman,
whose name I do nct rememker, explained that the school board
had called the meeting because of the quarrel they had between
the school beoard and the Department of Bantu Education which
had resulted in the resignation ef that schcol board and the
quarrel was due to the fact that althouch the Bophuthatswana
Government had legiélated that the Tswana schools should teach
through the medium of £nglish, the Department of Bantu (20)
Education was forcing the schools to teach through the medium
of Afrikaans on a 50-50 basis. The chairman went on to say it
was up to the parents to decide whether they wanted their
children to be taught throuah the medium of sfrikaans. The
parents decided that they could nect allow their children to be
forced to learn thrnugh-ﬁfrjkaans_ The parents said if the
children were forced to learn in Afrikaans, they would withdraw
their children from the school. The school board was instructed
by the parents not to allow Afrikaans as a medium of instruc-

tion. Should 1 carry on? (30)

Would you please? -- In the beginning of liarch, 1976, I,

k]
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Kenneth Kachidi, Thomas lMantatha and Aubrcy llokoena went to

see Mrs uwinnie [andela. The purpose of the visit was to dis-
cuss with her the statement that Kenrneth FRachidi as pfesident
of BPC wanted to issuve to the press, concerning the release

of Kelson Mandela from prison as the Minister of Justice had
‘said that he would consider lHandela's release if the Chief
_Hinister of Transkei, Chief Kaizer liatanzima, who had previously
made a plea for his release would guarantee lir liandela's
behaviour, but however the FHinister rejected the plea. Kenneth
Rachidi believed that the rejection of the plea by the (10)
Miﬁister was due to the fact that lir NMandela had refused to

serve in the Transkei $d that Chief Matanzima could be a

quarantee. \.e therefore went to Irs llandela to find out if
she agreed with this peint of view. hrs Handela said that she
had no objection to the statement. Thomas Fantatha then

requested-ﬁrs lMandela tc join BI'C because she was articulate
and influential and becausec BFC needed elderly leadership.
Mrs Mandela said that she would not be able to join BPC because
of her involvement with the Black YWomen's Federation. However,
she commendecd BFC and SASO in their efforts in conscien- (20)
tising pecple through Black consciousness and their cffprts-ta
liberate the Elack pecple from oppression. Irs Handcia vent
on to say that BIFC and 5A50 were filling the vacuum that was
left by the banned ANC and PAC but however, people must not
forget where the struggle started; the struagle had been there
for a long time and ANC and 'AC were the forerunncrs of the
Black struggle for liberation.

You were the general secretary.af the Rlack lN'eople's
Convention. -- Yes.

\What werc the aims and the objects of the BRlack (30)

People's Convention? -«- The aims of the Black Pecple's

Convention/...
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Canventinp is to deliver the_pemple from oppression basically.
I do not know whether you want me to claborate on it.

Wlould you please? =~ I would say the aim is to conscien-
tise the Black people abqut their liberation ancd to further
show them that it is .. (inaudible) .. that they can achieve
this liberation and further liberate them from oppression.
Psychologically and physically.

And you of course know that the ANC and the PAC had both

been banned. —-- Yes.
And it is suggested over here that the i'C must now (10)
take over the work of both those banned organisations. -- That

is not true. It must not be seen that it is taking over the
work of the banned ANC and PPAC, but that BPFC as a political
movernent is filling a vacuum which was left by the banning of
the ANC and FFAC, which then were sort of articulating the
Black experience. Now the kanning of ANC left a vacuum in a
pelitical movement. 5So BPC as a political movement was there-
fore filling this vacuum which was left by ANC and PAC. Not
that BPIPC is just carrying the role of ANC and PAC,

In what way did the aims and objects of the BP’C (20)
differ from the aims and objects cf the ANC and the PACT —= 1
cannot say about that because I do not know the aims of the
. ANC or the FaC.

You do not? -- I do not.

And then you spoke about the aim and object of the BPC
was to liberate the.Elack pecople physically and psychologically.
-— Yes.

I can understand psychologically. What do you mean by
physically? -= The fact is that the Black man hasn't got a vote
in the country first of all. So this is what we mean that (30)

a Black man needs a vote and we want to have a vote in the

country/ ...
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country. So this is one of the things we mean bf physical
oppression. To get what he does not have.

Ferh;ps you mean psychologically and politically. == Ja.

However, we go on to page 7, paragraph 3Z2. -- Thomas
Mantatha explained to Mrs Winnie landela that in the conference
in December, 1975, in King Villiam's Town, BPC recognised the
historical existence of ANC and PAC but because they were
outlawed, BPC did not maintain any relationship with those
organisations. INrs Mandela further said that many people "had
accepted Black consciousness and BPPC, S5AS0 and S5A5HM and (10)
other Black organisations must go on conscientising people.

Mrs Mandela then asked Kenneth lachidi what BIFC was doing about
the issue of Afrikaans since some students had started boy-
cottina classes. HKenneth Rachidi replied that there was nothing
EFE was doing since it considered the issue of Afrikaans to be
falling under S5ASH. Mrs Mandela said that she was going to
take up the issue of Afrikaans and use it to consclientise and
sensitise people through the Soweto Parents A;suciatiﬂn. She
then issued a challenge to BIP'C and SASU to use this issue of
Afrikaans to conscientfsé people.  EKenneth kachidi, Thomas (20)
Mantatha, Aubrey Mokoena and myself aacreed that people must be
conscientised by taking up this issue of Afrikaans. However,

we did not discuss how to qgo about conscientising people because
Mrs Mandela also said she did not trust her house hecause it
might be buaged.

Now, in other wﬂfdﬁ,itﬁny were qoing to make this Afrikaans
én issue, although in some schools Afrikaans was not even the
medium of instruction. -- 1 vould not say - here I must aive
what Irs Mancela said waﬁ that when you look up thé history of
the Afrikaans issue, was that in the beginnina of the (30)
medium of instruction in Afrikaans, was that the government

hﬂd.‘" - E W
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had legis{ated that - or rather issued a circular to the fact
that the schools must use both hnglish and Afrikaans as medium
of instruction, but where Afrikaans is the dominant language
in the Echnnl,'ﬂnglish must be agiven a preferable lesson which
is a subject and then something must happen to Afrikaans
classes. However, in the liest Kand when the Board even
started .. (inaudible) .. the Soweto School Board that the
, mediumﬁgnstru:tiﬂn must be used on a 50-50 basis, which then
contacted the - I think the Teachers sscociation, ATASA, fn
reject this on the grounds that there were few children (10)
proficient in Afrikaans and this again led to Ehe Tswana
School Board then picking up the issue and rejecting this
because the teachers proficient in Afrikaans and secondly
because the Bophuthatswana Government had legislated about
the issue. So that then this issue which I think was really
uﬁ with the Tswana people in the early end of ié?S, was an
issue that was troubling people. - So that when Mrs Mandela
issued the fact that we must do something about Afrikaans, it
was like to say we are going to pick this safrikaans issue to
use for anything rather as ﬁFﬁ'is a political movement (20)
that is workino towards liberation of Black people and that now
that prominent certain Black people did not have to do some-
thing about it as ... (inaudible) .. proposals to be a
political movement and therefore PI'C had to do something about
the Afrikaans issue which a problem facing Black people and not
only facing Tswana people, it was facing all the Black people,
though at the time it was only taken up by the Tswana School
Board.

Did you know that there were many schools, particularly
high schools, where Afrikaans was not used as a medium (30)
at all? -- I.do not know any. I know .. (inaudible) ...

ﬁndf...
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And do you also know, we. have led the evidence to this
effect, that there are schools where Afrikaans was the medium
and where the results obtained throuch that medium were better
than the results obtained through the £nglish medium? Did
‘"you know that? -- I do not know that either.

You might go into it aqain. liow we Eﬁip paracraphs 36
to 44 and 1 would like you just to read out the two short
paragraphs, 45 and 46 please. == ©Cn the 11th June, 1976, I,
Jackie Selebe and Kingdom Khutsoane were joined by Kenneth
Rachidi and his wife and we all drove to KFing William's (10)
Town at 21hOC in a Volkswagen Beetle we had hired.

| And what was the purpose of that visit to King William's
Town? —-- Goino to a Zimela Trust Fﬁnd meetino there.

Yes? —— But the initial aim was .. (inaudible) .. that is
myself and kKenneth to gc and meet the editors of newspapers on
the issue of publicity on the side cf BiC.

To get publicity for the BFE? -- Yes.

And the wimela Trust Fund, that is épelt i=iemeg-l-a.

All right now we can go on to paracrarh 46. -- On Saturday,

12th June, 1976, I, Kenneth ilachidi and Hxolisi livovo (20)
met FMr Donald VWoods who is the editer of Daily Dispatch and

we discussed the problems faced by BI'C in issuing statements
and that the statements were mocrc cof ten rejcctéd by the press.
Mr Vicods promised to get the publicity needed by BPI'C.

Did you get that publicity from the Daily Dispatch of
East London? -- I could not say because nothing had been
s (inaudible) .. until I was detained.

All right, we go n?er now to paragraphs 50 and 51. == On
the 15th June, 1976, 1 flew‘frnm i.ast London to Durban with
Diliza Nji who was then the president of 5AS50, where I met (30)
Mr Wiley, the editor of the Sunday Tribune and he also promised

O/ e ne
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to help EQC public its statnmgnta through his newspaper. In
the afternoon of the 16th June, 1276, lingdom Khutsoane joined
mé in Durban and the Ewu of us then drove to Johannesburg.
when I reached Johannesburg, 1 lecarned from Jairus Kgokong
that the students had staged a march and the march had become
riotous when the police opened fire and the students had
started looting and burning buildings.

Did you have any prior lnowledae of these riots? -- None
at all.

Any prior knowledge of demﬂnstéatiﬂné or marches? == (10)
None at all.

Any prior knowledge of boycott of classes? -- Boycott of
classes, I mean the boycott of classes had started as early
as April anﬁ*it was continued there.

Fellowed kEy marches to demonstrate. —-— YWell, I do not
know .. (inaudible) .. demonstrations much about that.

CHAIWIMAN: When was the first time that you learned about them?

—— I learned when I was in Durban on the iednesday afterncon
when I was just preparing to drive up to Johannesburg.
What date was that? -- Un the 1l6th June. (20)

DK _YUT/AR: Right, now we skip the intervenino paragraphs, we

turn to page 11, we do the threec paracvraphs 55, 56 and 57.
—— 1 then drove with Jairus FKaokona to the BI'C office in town
and while we were there Shun Chetty arrived and 1 do not know
who had invited him there and Thomas MHantatha and Fenneth
Rachidi also joined us. Shun Chetty suggested that BPC,; S5AS50,
BAWU and SASM should form a research project whereby the
families of the riot victims would aqet financial and legal aid.
He further offered his services as a legal adviser and we all
accepted his proposal. (30)
Now who is this Shun Chetfy? -— He is a lawyer who acted

ﬁr'l_,f...
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in the BFC/SAL0 trial in Pretoria.

In Pretoria. —-- Yes.

And ‘were you at one stage asked to assist in the defence
of the accused at that trial? -- Yes, 1 was.

And did you in fact assist them? -- lo, I did not. I was
just interviewed about that.

You were interviewed? -- Yes. )

But you did no more than that? -- MNo, I did not do anything
about that.

kight. Paragraph 57. —— In the evening of the 19th (10)
June, 1976, 1 and Jairus Kgokong drove to lirs Mandela's house,
where we wanted to know where the meeting of 5PA was going to
be held, whicﬁ was qoing to discuss final arrangements for the
ﬁeeting of the 20th June, where the mass funeral of riot
victims would be discussed. Ulirs tiandela told us that the
meeting was at Dr Natlhare's surocery and that Thomas Mantatha
and KEenneth Kachidi were already gaﬁo. We decided not to go
hECEUEEIThDNEE and Kenneth were already there. I then asked
Mrs Mandela about a statement which had appeared in a certain
Af rikaans newspaper where she had said that the action of (20)
the students was not only against ~frikaans, but against the
whole system. I told her that in mv opinion that statement
was irresponcible. She reacted very angrily and said that she
had been misquoted by the press. 1 did not believe her and
we both had a quarrel and 1 decided that I, Jairus Kgokong and
Kingdom Khutscane should leave.

What part of her statement did you regard as irresponsible?
-= The fact that she said that at that time the students' action
was against the whole system rather thﬁn against the Afrikaans

issue, because I viewed that vhat she was saying was (30)

rather too premature because she did not - I took it that she

did/...
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did not know what the students actually wanted, because it was
only about 3 days after the beglnqinq of the riots. 5o I was
against Her saying that the students' action was not only
directed against Afrikaans, but against the whole system in
the country.

Against the whole system in the country. -- Yes.

All right, now we can skip over. lie go to paraaraph 60.
Oh, by the way, had you up to that stage met Tsitsi Mashinini?
- NO.

Did you meet him thereafter? —— I only met him at the (10)
conference, the SAS0 conferance at Hamﬁanskraal.

when was that? -- It was = 1 do not know the particular
date, but the conference started on the 2rd July.

And where was this conference helﬂ again? —-- Hammanskraal.

And he represented the South African Students lovement? --
Yes, initially I think he was in it because Lwell was supposed
. to represent them and he had not arrived,so he took - he became
the representative for them.

What part did he ‘play at that mecting? -- He played no
part .. (inaudible - aeroplane noise in khe backaoround) (20)

What part did he play? -- lo, he did not play any part,
he was jus£ represchting SASH. |

" Is that the only time you met him? -- Yes.

You do nntlknuw of his association with lirs Vinnie
Mandela? -- No, I do not know.

No idea. -- No idea.

Although you were closely connected with HMrs Mandela and
yﬂulsnught her assistance for the Blacl: l'eople's Convention.
-— I would not say I was close with her, I had been with Hrs

Mandela three times I think. 1 do not even know her. (30)

Paragraph 60 please. -- Firs Nandela then suagested that

the/eee
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the mass burial should be held durina the week so that all
Blacks should mourn and not go to wvork and this was found to
be impracticable to organise people not to go to work to attend
these mass burials because of the riots that were taking place.
It was finally decided that the mass burials shoulﬁ be held
on the 3rd July, 1976. Prs Mandela then proposed that the
SPA be made national and be called the Black l'arents Associa-
tion so that funds could be centralised in BPA throughout the
country. This proposal was seconded by Dr tiotlana. MNMrs
Mandela further said that BPA must form branches in other (10)
areas like Pretoria and Alexandra and her proposal was accepted.
Before you go on, what was the purpose of having this mass
burial of those who had unfortunately died during the riots?
-=- The purpose was to highlight the HlacP man's suffering in
th15 country, that so many pecple have died in this country,
struggling for Black liberation. 5o the purpose of this just
to .. {(inaudible) .. and highlight the struggle for liberation.
Did you and your organisation kelieve that those who were
to be buried en mass had all been killecd by the police? == Yes,
that is what we believed. ' (20)
You believed that? -- Yes.
Aand that of course is the publicity you had sent out. ==
I would not know, after 1 was detaincd, there was no publicity
about the riots that was issued by Bl'C.
Did you know that in fact a larce number of those who
were killed, were not killed as a result of police action?
Did you know that? —-- No, 1 do not know.
You do not know that. —-= Mo, 1 do not know.
And were these branches of the BI'A formed in l'retoria

and /lexandra? -- I do not know, I cannot say, because I (30)

was not in khn execulive of [DI'A.
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And do you know whnthuf funds were in fact received? --
‘o, 1 do not know. All I do know .ras that the funds that had
come fnr'%htc and .. (intervenes)

Funds from? —-- South swfrican Council of Churches were
supposed to 'be cirected to BPA were later not directed to BPA.

As far as you knew funcds had been sent to the South
African Council of Churches who in turn had to divert it to
the BPA? -- No, what we heard was that Mr Ngakane said that
the fund that was started by the South sfrican Ccuncil of
Churches for the same purpose as PFA had done. Then they (10)
thought this was a duplication cf efforts, rather they must
have one thinag and it seems to be it was the Black Parents
Association it was more representative than SACC so that they
said they must have a delegation to meet Ilir John kees to
discuss this issue of redirectinc funds to BrA.

Anc who is lr John Rees? =-- The cencral secretary of SACC.

Gf the South African Council of Churches. -- Yes.

Do you know whether in fact the SACC had received funds?
—— Neo, 1 dc not know.

You are nct aware'ﬁf that. == tlo, I am not aware of (20)
that.

Do you know who paid for the defence of the S5AL0 trial
in Pretoria that you attended? -- Ha, I do not know where the
funds werec coming from.

No idea? —-- No idea.

liould you please read then paragraph 61 to 64, they are
four short paragraphs. =- Mr Mathabathe, the principal of
Morris Isaacson High School announced that in th e principals’
meeting whichk was held the same day at a venue he did not
mention, it was decided that cellections for the funerals (30)
would be made in all schools on Thursday, the Mdth. HNr
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William Hgﬁkane suqggested ﬁﬁat Bi A should approach bMr John
Hees, the ceneral secretary of South «frican Council of
Churches, as the 5ACC had launched an appeal for funds from
overseas.

You did not know that before? -- ilell, I knew that the
funds were from overseas.

Do you know what amount had been received from overseas?
—— Mo ides.

All right, we will lead that evidence later. Iliight. --
Mrs tandela said that the BlI'A must orcanise and sensitise (10)
the parents about the affair of mass funerals. She further
said that the idea of mass funerals was to sensitise the people
and to make them.aware of thelir oppression. She went on to
say BIFA must work with grassroots by working with the ordinary
person in the street and pecople nust use ZiI'A to bargain on any
other issue in the future.

\Jhat is meant by 'grassroots'; she went on to say that

BPA must work with grassroots? —-- l'hat 1 understood here was
that as BI’Av was a Black Parents hssociation and vwe in fact
knew that it is the on]ly(?) organisation for parents, (20)

therefore sﬁe was saying that it miaoht expand outside the
parents' sphere and go to the ordinary person who may not be
a parent,

Anc finally paragraph 64, —-- [rs Mandela further announced
that she hﬁd received a telephone call fruﬁ London, she did not
mention from whom, that there was money available for the mass
funeral and would come as soon as DI'A had cpened a bank account.

Did the BIFA cpen a bankina account? == I have no idea
about that.

| That is the final paraagraph on that page. There are (30)
just two others I would like you to read. Faae 13, paragraph 70,

PR S



- 4 889 = MASIBUNG .

-- From the 3rd July, 1976, tq the 9th July, 1276, 1 attended
the annual conference of 5A50 which was held at lHammanskraal.
The highlight of the meeting was the symposium address by

Dr Asvat whom I know has a surgery in Soweto, on the role

of a professional man in a liberatory struggle and Frs Mandela
on the history of women in the strugcle. Ancther guest

speaker was Professor lichammned from the University of the
Wlestern Cape who addressed the conference on the history of

the struggle in South Africa. #lthough I attended the
conference I canrot specifically cuote the exact words (10)
used by the abovementioned speakers, but papers on the speeches
were available in my office after the conference.

Was that the conference at which Tsitsi Mashinini attended
as a representative of the South African Student NHovement? —-
That is correct.

Did he participate? -- He was a representative of 5ASH.

Did he speak? == I cannot padrticularly say whether he
spoke, because if you are not a delegate you are ..(intervenes)

You cannot do that. -- Ho, you cannot.

And now the last pafaqraph, paragraph 72. == Un (20)
Tuesday, 20th July, 1976, I drove with Jack Sclebe to Durban
and then we passed to King Villiam's Town to attend a meeting
of all Black organisations called by the Limele Trust Fund
which was to ke held on the 24th Julv, 1976. The purnﬂhe of
this meeting was to discuss cenktral fund raising of all Black
organisations. Unfortunately this meeting was banned on the
23rd Juiy, 1976, and on thelsame day I was arrested at
Zanempilo Health Centre at ZLinyoka, kinag Willian's Town.

Now this cimele Trust Fund, who formed it? -- 1 do not

know the history of the Limele Trust Fund. (30)

You have no idea who formed it? -- No, it was actually,
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the first time 1 came intﬁ contact with Zimele was in June,
the 15th, ﬁhen there was this meetinag.

And then there is another tru;t fund, Azingeni. Do you
know about that fund? == lihat?

The Azingeni, I think it is called. Formed by the fund
created by the South African Council of Churches or under the
auspices of the South African Council of Churches. Do you
know about that fund? == I do not know. .. (inaudible) ..
the fund?

I haven't got it with me unfertunately, the document. (1C)
== \What I mean is there is a fund uncer S5ACC beginning with
the .. (inaudible) .. the relatives of the detainees and
es (inaudible) .. I do not know what the name of that is.

It is an African name meaning tcome out'. Azingeni. -—-
No, I do not know anything about it.

You do not know of that. —-= llo.

M'Lord, I have curtailed the. evidence of this witness
in order to avoid repetition. Had I led him in detail we would
have carried on quite comfortably until 3,30 but 1 covered all

that I wanted and I hage no further oucstionse. (20)

HUO FURTHLK CULSTIONS.

THE CCHINMISSION ADJUUKNS.
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